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Abstract  
According to the UN and Sweden’s environmental objectives it is important to attain a high 

water quality and a sustainable use of freshwater. More and more people are currently 

moving out to the archipelago, which increases the use of freshwater on the islands, 

especially during summer when guests tend to visit as well. Runmarö is an island in Värmdö 

archipelago where the residents currently only have individual wells and sewage systems. 

Runmarö is more vulnerable to disruption of the freshwater, compared to the mainland, and if 

a groundwater shortage were to happen during the summer, it would be a big concern.  

Using the surface water from one of the island’s lakes could be an alternative to the use of 

water. The largest lake on the island is named Viträsket and is located on the southern part of 

Runmarö. Since cold temperatures might affect the water pipes negatively, it is more 

appropriate to use the seawater from the lake during the summer. In this report it is examined 

whether seawater can be used as a water supply on Runmarö and if Viträsket is an 

appropriate water source. For the seawater to be used on the island, the residents will have to 

form a community facility.  

Literature studies were conducted to understand the prerequisites on the island and what 

further investigations could be carried out in this report. A field study was also carried out on 

the island where residents were interviewed about Runmarö’s current water situation and 

their thoughts about seawater and community facilities. The tap water was also tested at the 

interviewee’s homes.  A test from Viträsket was collected as well to get a grip of its water 

quality. Bo Olofsson and Erni Bergenstråhle contributed with existing data of different wells 

on Runmarö. During the field study, Bergenstråhle was also interviewed about whether it is 

reasonable to use community facilities and seawater on Runmarö.  

If the water samples collected from Viträsket and the water taps has a higher percentage than 

Livsmedelsverket recommends for a certain substance, it could be possible to drink the water, 

but one should be observant. Only two of the tap water tests had a percentage lower than 

Livsmedelsverket’s limits. The other tests had at least one substance that exceeded the limit. 

Lake Viträsket had a high percentage of culturable microbes that exceeded 

Livsmedelsverket’s limit. These microbes are not suitable to consume over a longer period of 

time.  

The interviewed residents were all open to join a community facility, they do however prefer 

it if someone else brings up the question and organizes the start of the process. Runmarö’s 

interest group handles the infrastructure issue on the island among other things. They might 

therefore be able to organize the process of creating and building a community facility. The 

seawater from Viträsket can be used for things such as the laundry machine, dishwasher, 

shower, toilet and irrigation without further cleaning. To be used as drinking water, it needs 

to be cleaned and cooled down, otherwise it might affect a person’s health negatively. From a 

technical point of view, it is more reasonable for the residents living close to Viträsket to use 

the seawater from Viträsket. Also, it is important to investigate how the water pipes would 

affect the wildlife around Viträsket. Furthermore, calculations on how much water Viträsket 

can supply and how many households that can use Viträsket as a source of water needs to be 

conducted. 

Key words: Runmarö, freshwater, seawater, water source, community facility 
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Sammanfattning 
Sveriges miljömål och FN:s globala miljömål pekar båda på att en god vattenkvalité samt ett 

hållbart uttag av sötvatten är önskvärt. När allt fler människor flyttar ut permanent till 

skärgården så ökar också uttaget av grundvatten, speciellt under sommarhalvåret då även 

sommargäster är på besök. Runmarö är en ö i Värmdö skärgård, där det i nuläget endast finns 

enskilda brunnar och avlopp. Runmarö är mer beroende av sitt grundvatten än fastlandet och 

om en grundvattenbrist uppstår drabbas de med enskilda brunnar hårdast.  

Ett alternativ till grundvattnet är eventuellt ytvatten från någon av öns insjöar. Den största 

sjön är belägen på södra delen av ön och heter Viträsket. Det är mer lämpligt att använda 

sjövatten under sommarhalvåret, då vattenledningarna blir negativt påverkade av frost under 

vinterhalvåret. I denna studie undersöks det huruvida sjövatten kan användas som vattentäkt 

på Runmarö samt om sjön Viträsket är lämpligt som vattentäkt. För att använda sjövatten på 

ön så är det en förutsättning att de boende ingår i en gemensamhetsanläggning.   

Genom litteraturstudier bildades en uppfattning kring de rådande förutsättningarna på ön 

samt vad som kunde studeras vidare på. En fältstudie utfördes där boende på ön intervjuades 

kring den rådande vattensituationen på Runmarö samt deras tankar kring sjövatten och 

gemensamt VA. Hos de intervjuade togs även vattenprover på dricksvattnet från 

vattenkranen. Ett vattenprov togs också från sjön Viträsket för att få en uppfattning kring dess 

vattenkvalité. Bo Olofsson och Erni Bergenstråhle bistod med befintlig brunnsdata från 

tidigare provtagningar från några av öns brunnar. Under fältstudien intervjuades även 

Bergenstråhle kring om det är rimligt med en omställning från enskilda brunnar till sjövatten 

på ön.  

Om de vattenprover som samlades in från Viträsket och vattenkranarna hade en högre halt av 

ett ämne, än vad Livsmedelsverket rekommenderar, så anses det tjänligt men med 

anmärkning. Av de provresultat som erhölls var endast två stycken tjänliga, övriga var 

tjänliga med anmärkning, där även Viträsket är inkluderat på grund av dess höga halt av 

odlingsbara mikroorganismer. Dessa mikroorganismer är ej lämpliga att konsumera under en 

längre tid.   

Utifrån de intervjuer som genomförts verkar de boende öppna för att ansluta sig till en 

gemensamhetsanläggning, dock ser de gärna att någon annan driver frågan. Ett alternativ kan 

vara Runmarös intresseförening som dels har hand om infrastrukturfrågor på ön. Sjövattnet 

från Viträsket skulle kunna användas till funktioner som tvättmaskin, diskmaskin, dusch och 

toalett samt bevattning utan att renas. För att användas som dricksvatten måste det renas och 

kylas ner, annars kan det påverka individens hälsa negativt. Ur ett tekniskt perspektiv är det 

mer rimligt att de boende runtomkring Viträsket använder dess vatten. Vidare är det även 

viktigt att se över hur vattenledningar från sjön påverkar djur och natur i området. Det behövs 

dessutom räknas på hur många hushåll som Viträsket kan förse med vatten. 

 

 

Nyckelord: Runmarö, grundvatten, sjövatten, vattentäkt, gemensamhetsanläggning 
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1. Inledning 
 

1.1 Bakgrund  

Vatten är en av världens viktigaste tillgångar, och är grundläggande för människor och djurs 

överlevnad samt för världens samhällen (SGU, 2021). 97% av jordens vatten utgörs av 

saltvatten och endast 3% är sötvatten. 2% av sötvattnet är bundet i glaciärer, vilket betyder att 

enbart 1% av jordens sötvatten är tillgängligt för människor. Detta vatten finns som 

grundvatten, sjövatten samt vattendrag. En tredjedel av jordens befolkning är beroende av 

grundvatten och varje år använder människor en femtedel av det tillgängliga grundvattnet på 

jorden (sydvatten, 2021).  

Sveriges miljömål är 16 specifika mål som Riksdagen satt upp, dessa beskriver hur 

miljöarbetet ska leda till bättre tillstånd för den svenska miljön (Sveriges Miljömål, 2021). 

Målet ’Grundvatten av god kvalitet’ berör hur en hållbar och säker dricksvattendistribution 

ska uppnås samt hur livsmiljöerna i vattendrag och sjöar ska vara god (Sveriges Miljömål, 

2021). Målet ’Hav i balans samt levande kust och skärgård’ berör hur bevarandet av 

Västerhavet och Östersjöns biologiska mångfald samt kultur- och naturvärden är viktiga. 

Nyttjandet av skärgården ska bedrivas på ett hållbart sätt (Sveriges miljömål, 2021). FN:s 

globala mål som ingår i Agenda 2030 omfattar också ett antal mål om vattenkvalitet och 

vattenresurser. Mål 6.3 handlar om att förbättra vattenkvalitet genom förbättrad 

avloppsrening och ökad återanvändning av vatten till 2030. Mål 6.4 rör effektivisering av 

vattenanvändningen och hållbara uttag av sötvatten för att angripa vattenbristen. FN:s mål 

14.1 innebär att till 2025 minska och förebygga föroreningar i hav, framför allt från 

landbaserad verksamhet (Globalamålen, 2021). Enligt både Sveriges riksdag och FN är 

således vattenfrågan högst relevant för den hållbara utvecklingen.  

I befolkningstäta regioners kustområden ökar exploatering av permanent- och fritidshus 

(SGU, 2021). Fler människor utnyttjar även fritidshus som permanentboende (Nordström, 

2019). Kraven på bekvämlighet hos de boende har också ökat i avseende på tillgång till 

dricksvatten. När uttagen av grundvatten har ökat, har även avloppsvattnet som filtrerar ner 

till grundvattenmagasinen ökat vilket försämrar kvaliteten på grundvattnet. Problem med 

försörjningen av dricksvatten kommer därav bli ett faktum (SGU, 2021). En av de större 

öarna i skärgården, Runmarö (Värmdö kommun, 2021) skiljer sig då det finns en god 

vattentillgång där, men det saknas kunskap om hur vattnet ska distribueras på ett hållbart sätt. 

Detta gör att grundvattentillgångarna ändå blir belastade (Hollweg, Lindroth och von Werder 

2020, sammanfattning). 

Enligt SMHI:s mätningar är grundvattennivåerna i södra delen av Stockholms län mycket 

under det normala i de stora grundvattenmagasinen (SMHI, 2021).  Öar är mer känsliga för 

grundvattenstörningar än fastlandet på grund av att fler och fler bosätter sig i skärgården samt 

att turismen ökar under sommarhalvåret (Hollweg, Lindroth och von Werder 2020, 1). Mer 

grundvatten används under sommarhalvåret, en tid då minst grundvattenbildning sker 

(Knutsson och Morfeldt, 2002, 33-34).  

Ytterligare en viktig aspekt är att samordna olika aktörers intressen kring vattenförsörjningen 

på Runmarö. Det finns många aktörer och intressen inblandade, inte minst från de boende på 

ön. Det är därav en stor angelägenhet att hitta en lösning som godtas av alla inblandade. 

Målgruppen för denna rapport är boende på Runmarö, studenter som studerar liknande ämne, 

projekt såsom Pelago, Skärgårdsstiftelsen och Värmdö kommun.  
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Om vattenbrist uppstår drabbas inte ett område lika mycket på en gång, utan det sker 

successivt. Det kan börja med att exempelvis endast några av brunnarna sinar eller får en 

ökad bakterietillväxt. Ju längre själva torrperioden är, desto mer ökar problemen. Ytterligare 

ett problem är dessutom att en boendes vattenuttag kan påverka övriga i området negativt, 

utan att denne märker det själv (SGU, 2021). Vid låga grundvattennivåer i skärgården blir de 

med enskilda brunnar hårdast drabbade. Det finns då en risk att saltvatteninträngning sker i 

grundvattentäkter och slår ut vattenförsörjningen (Länsstyrelsen Stockholm, 2021).  

 

1.2 Beskrivning av studieområde 

Runmarö är en ö i Värmdö skärgård som är 13 𝑘𝑚2 stor. Ön är mycket kalkrik vilket 

påverkar grundvattnets pH-värde (Värmdö kommun, 2021). Vidare är halterna av 

tungmetaller, arsenik, radon och uran ett känt problem på ön. I Söderby, Solberga samt 

Södersunda finns ett problem med förhöjda halter av framförallt bly. Allt detta leder till att 

grundvattnet blir svårare att rena (Lundgren 2021). 

Runmarö har 260 bofasta och 485 fritidshus. Ön har många sommargäster med 3000-4000 

sommarboende. På Runmarö finns enbart enskilda avlopp och brunnar, både grävda och 

borrade (Pleijel, 2020). Det är endast grundvatten som används som vattentäkt på ön, men det 

finns även andra vattenkällor som öns nio insjöar (Stockholm archipelago, 2021). I figur 1 

syns var i Värmdö skärgård Runmarö ligger. 

 

 
 
  Figur 1: Karta över den del av Värmdö skärgård där Runmarö ingår (google maps). 
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Sjön Viträsket är belägen på södra delen av Runmarö. Den syns i figur 2 som den långsmala 

sjön på södra delen av ön. Sjön omges av skog och få fastigheter ligger runt omkring. Sjön 

har ett uppskattat maximalt djup på 4-5 meter (Intervjuperson 3 2021). Sjöarealen är 0,33 

𝑘𝑚2. En del av sjöns avrinningsområde är Brandfjärden (VISS 2021). Det finns tillrinning 

både underifrån och från sidorna (Intervjuperson 3 2021). I Sverige har i princip all 

nederbörd och allt smältvatten möjlighet att infiltrera ner i marken på grund av att de svenska 

jordlagren i allmänhet är genomsläppliga. Ytvatten såsom sjöar kommer därför främst från 

utströmmat grundvatten (SGU 2017). Sjön ligger tre meter över havet (Lantmäteriet 2021). 

Runt sjön finns det bäver och utter och i sjön finns det mycket fisk till exempel gädda och 

abborre. Sjöbotten består av dy (Intervjuperson 3 2021). Sjön är intressant att undersöka som 

vattentäkt på grund av att den är den största sjön till arean samt att den inte ligger allt för lågt 

i terrängen, då det lätt kan rinna ner föroreningar i vattnet och bräckt vatten kan finnas vid 

botten från när sjön var en del av havet (Olofsson 2021).  

Om vatten från sjön ska användas som vattentäkt är det aktuellt att använda vattnet enbart på 

sommarhalvåret i ledningar direkt på marken eller i diken. Det är svårt att ha frostfria 

ledningar under vintern i skärgårdsterräng. Förslag på användning är bevattning, toalett och 

tvättmaskin med mera då reningen anpassas efter nyttjandet (Pleijel 2021). Sjövattnet kan bli 

27 grader Celsius varmt på sommaren för att sjön är grund. Det grunda vattnet gör att det 

snabbt värms upp under sommaren. På sommaren har sjön även en viss bakterie- och 

algtillväxt. En utmaning kommer ifall vattnet ska användas som dricksvatten på sommaren, 

då behöver det kylas ner (Bergenstråhle 2021). Vidare har Boverket angett 24 grader Celsius 

som gränsvärde för fastigheters kallvatten (Livsmedelsverket 2021). 

Normal månadsnederbörd under sommarmånaderna på Djurö, som ligger nära Runmarö är i 

juni 60,9 mm, i juli 54,5 mm och i augusti 63,2 mm från 1991-2020 (SMHI 2021). Men hur 

mycket av regnvattnet som når sjön är osäkert. Längsgående konnektiviteten i sjön har 

klassats som dålig 2013-11-05. Med konnektivitet menas möjligheten till spridning för djur, 

växter och sediment i uppströms och nedströms riktning och till omgivande landområden 

(VISS 2021). 
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Figur 2: Kvarstående vatten i reservoarer i augusti månad med nuvarande bebyggelse- och 

nyttjandesituationen. Runmarö är den stora ön högst upp i bilden. (Olofsson, 2020) 

 

 

1.3 Syfte och mål  

Huvudsyftet är att undersöka om sjövatten från sjön Viträsket kan användas som vattentäkt 

på ön Runmarö, då tillgången på grundvatten kommer bli problematisk. För att kunna 

använda sjövatten som primära vattentäkten på ön måste en gemensamhetsanläggning för 

sjövattnet finnas (Pleijel 2020), annars kommer de boende använda sitt brunnsvatten det vill 

säga grundvatten. Ett av hindren för att använda sjövatten kan således vara svårigheter att få 

de boende att vilja ansluta sig till en gemensamhetsanläggning. Om de boende inte upplever 

att grundvattnet sinar eller dess konsekvenser, kan det hända att de inte anser att en 

förändring är nödvändig (Pleijel 2020). 

 

1.4 Frågeställning  

• Kan sjövatten från sjön Viträsket användas som vattentäkt på Runmarö under 

sommarhalvåret? 
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2. Metod  
I studien kombineras kvalitativa och kvantitativa metoder. Vattenprovtagning utfördes i tre 

enskilda brunnar på södra delen av Runmarö samt i sjön Viträsket på ön. Fem intervjuer 

utfördes även på ön. Inledningsvis kontaktades Christian Pleijel och Bo Olofsson som båda 

arbetar med vattensituationen dels i skärgården generellt men även på just Runmarö. Av dem 

mottogs information om hur förhållanden avseende enskilda brunnar och 

gemensamhetsanläggningar för vatten ser ut på ön, brunnsdata från enskilda brunnar på ön 

samt tips gällande vattenprovtagning i brunnarna och i sjön Viträsket. Detta gjordes i syfte att 

få användbar brunnsdata som kunde jämföras med vattenkvalitén i sjön för att kunna dra en 

slutsats om vattenkvalitén är bättre eller sämre i sjön. Detta för att kunna reflektera över om 

användning av sjövatten är aktuellt och om slutsatsen kan få de boende på ön att vilja ha en 

gemensamhetsanläggning för att använda sjövatten. Av Olofsson mottogs brunnsdata från två 

brunnar i Långvik och en brunn i Norrsunda som han fått från Värmdö kommun. Brunnarna i 

Långvik provtogs i februari 2020 och brunnen i Norrsunda provtogs i maj 2020.Värmdö 

kommun kontaktades för att förstå deras ställning till gemensamt vatten på Runmarö. Detta 

kan kopplas till den första frågeställningen gällande gemensamhetsanläggning på ön. 

Dessutom kontaktades SYNLAB i Linköping angående vilka vattenprover som var aktuella i 

detta fall, med avseende på det som skulle undersökas.  

Av handledare Sara Borgström mottogs två rapporter skrivna av tidigare studenter vid 

Kungliga Tekniska Högskolan, vilka var ‘Managing a broken cycle. A holistic approach for 

sustainable water practices at Runmarö’ (Hollweg, Lindroth och von Werder 2020) samt 

‘Sustainable water management in Värmdö municipality - what, how and who?’ (Olson et al. 

2018). Dessa rapporter användes för att få inspiration gällande ämnet samt för att studera 

luckor i materialet som var värt att studera vidare kring. Kunskap om vattenbrist i stort och 

förståelse för varför vattendistributionen är problematisk överlag men också specifikt i 

skärgården hämtades från bland annat två böcker vilka är ‘When the rivers run dry’ (Pearce 

2018) samt ‘Dricksvatten, vårt viktigaste livsmedel’ (Nordström 2019). Boken ‘Grundvatten- 

teori och tillämpning’ (Knutsson, Morfeldt 2002) användes också för att finna fakta om just 

grundvatten. 

Ett inlägg om att tre brunnsägare på södra Runmarö söktes för provtagning av brunnsvatten 

skrevs och publicerades i Runmarös hembygdsförenings facebook-grupp. Det fanns ett stort 

intresse bland de boende, dels kring vattensituationen på ön, men också kring att medverka i 

denna studie. De tre första som anmälde intresse valdes ut för provtagning av vatten och även 

en intervju på ön. Intervjuerna utfördes i syfte att få en bred bild av eventuell problematik 

eller lättnader med gemensamt vatten och användning av sjövatten, att undersöka om de 

boende är intresserade av att ansluta till en gemensamhetsanläggning samt deras inställning 

till sjövattnet. En enkätundersökning var därför inte aktuell. I denna studie eftersöktes en 

djupare förståelse än vad en enkätundersökning kan ge. Kravet att brunnsägarna skulle vara 

bosatta på södra delen av ön fanns i syfte att få brunnsdata från brunnar på hela ön för att få 

en helhetsbild av grundvattenkvalitén på ön, för att kunna jämföra med vattenkvalitén i 

Viträsket. Provresultat från brunnar på norra delen hade redan mottagits av Olofsson. 

Erni Bergenstråhle, VVS konsult på Runmarö, kontaktades även vid denna tidpunkt för 

planering av intervju. Detta för att få en bild av hans funderingar kring att använda sjövatten 

och ha en gemensamhetsanläggning på ön. En vecka senare lades ett till inlägg upp på 

facebook-sidan med syfte att hitta fler som ville ställa upp på en intervju på ön, dock utan 

provtagning. I inlägget föreslogs det även att ha digitala intervjuer. En person hörde av sig 

angående intervju på ön. Fyra dagar senare lades ett nytt inlägg upp med syftet att finna en 

person på ön som kunde låna ut sin båt, då vattenproverna från Viträsket helst skulle tas från 
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mitten av sjön. En person erbjöd sig att låna ut sin båt. Nästkommande dagar ägnades åt att 

förbereda för besöket på ön. Intervjupersonerna kontaktades angående tider och 

intervjufrågor färdigställdes. 

Den kvalitativa fältstudien på Runmarö utfördes 7 mars 2021 från kl. 10:00 till kl. 17:00. 

Fältstudien genomfördes med målet att lära känna ön och speciellt miljön runt Viträsket, men 

också för att utföra intervjuer och ta vattenprover. Besöket på ön började med att besöka de 

tre personerna där vattenprover skulle tas samt intervjuer utföras. Vattenproverna från de 

enskilda brunnarna togs från kökskranen med kallt vatten på. Instruktionerna som följde med 

proverna följdes. Därefter togs vattenprovet från Viträsket. Sjön var frusen vilket gjorde att 

provet togs cirka fyra meter från strandkanten genom att hacka hål i isen. Provet togs på cirka 

en decimeters djup. Alla vattenprover förvarades i kylväskor med kylklampar från SYNLAB. 

Figur 3 visar var alla vattenprover togs. Till sist intervjuades den sista intervjupersonen samt 

Bergenstråhle. Av Bergenstråhle mottogs även brunnsdata från en brunn i Uppeby som 

provtogs i augusti 2020. Laboratoriet som analyserade detta prov var Debe flowgroup AB. 

Kylväskorna med vattenprover lämnades in på SYNLAB:s utlämningsställe i Hägersten 

morgonen därpå och skickades till laboratoriet samma kväll.  

 

Figur 3: Röda prickar visar var vi själva provtog vatten där sjön Viträsket är inkluderad. Blå prickar visar var 

datan från övriga provtagna brunnar kommer ifrån, som mottogs av Olofsson och Bergenstråhle. Prickarna är 

inte exakt placerade för brunnarna som provtogs. De visar bara i vilket område på Runmarö proverna togs 

ifrån. (Pleijel, 2021) 

Intervjuerna gick till så att de spelades in med en diktafon samtidigt som anteckningar skrevs 

ner för hand av den som inte höll i intervjun. Intervjuerna började med att syftet med 

intervjun formulerades samt frågan om anonymitet tydliggjordes. Intervjufrågorna som 

förberetts ställdes sedan, tillsammans med följdfrågor som dök upp efterhand. Se Bilaga 1 för 
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alla intervjufrågor. Intervjun innehöll frågor om dagens vattensituation på Runmarö, hur 

intervjupersonens vattensituation såg ut idag med brunn och avlopp, frågor om sjövatten samt 

frågor om intervjupersonens inställning och kunskap kring gemensamhetsanläggningar. Varje 

intervju tog 20-30 minuter. Intervjufrågorna till Bergenstråhle handlade om hur han trodde att 

gemensamt vatten från Viträsket och gemensamhetsanläggning skulle fungera på Runmarö.  

2.1 Provtagning av vatten 

De två kiten som användes för vattenprover både av Viträsket och de enskilda brunnarna var: 

kemisk normalkontroll och mikrobiologisk normalkontroll. I den kemiska normalkontrollen 

ingår COD(Mn), konduktivitet, pH, alkalinitet, turbiditet, hårdhet (total), färg, lukt, nitrat, 

nitratkväve, klorid, sulfat, ammonium, ammoniumkväve, nitrit, nitritkväve, fosfat, 

fosfatfosfor, järn, kalcium, kalium, koppar, magnesium, mangan, natrium och fluorid. För 

den mikrobiologiska normalkontrollen undersöks odlingsbara mikroorganismer vid 22°C, 3 

dygn, E. coli samt koliforma bakterier. Just dessa kontroller har valts med hjälp av Olofsson 

samt SYNLAB för att få svar på de viktigaste parametrarna i vattnet och för att få en 

helhetsbild av vattenkvalitén. Det var SYNLAB som analyserade dessa vattenprover för att 

sedan dela resultatet via e-post. I Tabell 1 beskrivs alla de parametrar som undersöktes.  

 



13 
 

COD(Mn) COD(Mn) eller kemisk syreförbrukning beskriver vattnets halt av organiska 

ämnen. Hög halt av organiska ämnen finns ofta i ytvatten och kan bidra till 

bakterietillväxt i ledningar. Halt organiska ämnen påverkar också smak, lukt och 

färg (SYNLAB 2021).  

Konduktivitet Vattnets konduktivitet beskriver vattnets elektriska ledningsförmåga och stiger 

med ökad salthalt (SYNLAB 2021). 

pH Vattnets pH-värde beskriver aktiviteten av vätejoner (H+) i vattnet. Från detta kan 

koncentrationen vätejoner i vattnet bestämmas (Gustafsson et al. 2020, 5). Låga 

pH-värden ökar risken för korrosionsskador på ledningar av metall och ökar risken 

för utlösning av metaller ur ledningssystemet (SYNLAB  2021).  

Alkalinitet Vattnets alkalinitet är ett mått på vattnets buffrande förmåga (SYNLAB  2021). 

Buffring innebär att vattnet kan står emot pH-förändringar (Gustafsson et al. 2020, 

17). 

Turbiditet Turbiditet är ett mått på hur infallande ljus avviker från sin bana när det åker 

igenom vatten. Att ljuset avviker har ofta att göra med att det träffar partikelytor 

och reflekteras. Turbiditet beror alltså på mängden partiklar i vattnet (SLU 2017).  

Hårdhet Vattnets hårdhet anger summan av kalcium och magnesium i vattnet. Mjukt vatten 

har låg hårdhet och hårt vatten har hög hårdhet. Mycket hårt vatten kan ge upphov 

till utfällningar på textilier och i ledningar (SYNLAB  2021). 

Nitrat Nitrat kan komma från avlopp och förhöjd halt nitrat kan indikera på förorening 

från avlopp (SYNLAB 2021).  

Nitratkväve Nitrathalten kan också anges omräknat till nitratkväve då kvävets massa i 

nitratmolekylen avses (naturvårdsverket 2002, 34).  

Klorid Kloridhalten i vattnet kan bero på salt grundvatten eller påverkan av avlopp eller 

deponi. Höga halter klorid kan leda till korrosion i ledningar (SYNLAB 2021). 

Sulfat Sulfat kan påskynda korrosionsangrepp om halten är hög. Det kan orsaka 

förändrad smak på vattnet (SYNLAB 2021). 

Ammonium Ammonium förekommer i förhöjd halt naturligt, men det kan också orsakas av 

förorening från avlopp. Höga halter påverkat vattnets lukt (SYNLAB 2021). 

Ammoniumkväve Ammoniumkväve är det kvävet som förekommer som ammonium i vattnet 

(ekologgruppen i Landskrona AB 2014, 4).  

Nitrit Förhöjda halter av nitrit kan visa på förorening från avlopp, men kan också 

påträffas nära gödslad mark (SYNLAB 2021).  

Nitritkväve Nitritkväve avses kvävets massa i nitritmolekylen (naturvårdsverket 2002, 34). 

Fosfat Fosfat kan förekomma i höga halter naturligt och har då geologiskt ursprung. 

Höga halter kan även tyda på förorening från avlopp eller gödsling (SYNLAB 

2021). 

Fosfatfosfor Fosfarfosfor är fosfor som finns som löst fosfat i vattnet. Fosfatfosfor kan orsakas 

av förorening från avlopp eller gödsling (ekologgruppen i Landskrona AB 2014, 

3) 

Järn Järn förekommer ofta i grundvatten och kan orsaka missfärgning, förändrad lukt 

och smak samt utfällningar. (SYNLAB 2021). 

Kalcium Kalcium kan minska korrosionsrisken (SYNLAB 2021). 

Kalium Höga halter av kalium kan tyda på föroreningar (SYNLAB 2021). Kalium kan 

också förekomma i höga halter naturligt på grund av geologiska orsaker (aqua 

invent AB 2021).  

Koppar Koppar kan orsaka missfärgning av hår och sanitetsporslin. Mycket höga halter 

kan orsaka diarré (SYNLAB 2021). 

Magnesium Hög halter av magnesium kan ge upphov till smakförändring av vattnet (SYNLAB 

2021). 

Mangan Mangan finns ofta u grundvatten och kan bidra till utfällningar i vattenledningar, 

vilket kan ge missfärgat mörkt vatten. Det finns även en risk att mangan i vattnet 

skadar textilier (SYNLAB 2021). 

Natrium Om höga halter av natrium finns i vattnet kan det tala för påverkan av saltvatten 

(SYNLAB 2021). 

Fluorid Fluorid i vatten kan ha kariesförebyggande effekt, men allt för hög halt innebär 

risk för missfärgning av tandemalj (SYNLAB 2021). 

Odlingsbara 

mikroorganismer 

Mikroorganismer är organismer som är svåra att upptäcka på grund av att de är så 

små. Odlar man dessa kan man upptäcka dem lättare. Vissa mikroorganismer är 

sjukdomsframkallande (Nordström 2019, 141-142).  
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Tabell 1: Beskrivning av alla parametrar som analyserades av SYNLAB från de enskilda brunnarna och från 

Viträsket. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

E. coli E. coli eller Escherichia coli är en bakterie främst av fekalt ursprung från djur och 

människor. Det finns sjukdomsalstrande E. coli som ger magsmärtor och kan 

påverka njurarna allvarligt (Nordström 2019, 142). 

Koliforma bakterier Koliforma bakterier kommer från varmblodiga organismer och kan vara 

sjukdomsalstrande (Nordström 2019, 142). Koliforma bakterier kan spridas via 

fekalier från till exempel avloppsvatten (nationalencyklopedin 2021). 
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3. Resultat 

3.1 Vad krävs för att ha en gemensamhetsanläggning? 

Anläggningslagen anger i 1§ att anläggningen ska vara av långsiktig betydelse samt 

gemensam för flertalet fastigheter. Först ska en ansökan skickas in till 

Lantmäterimyndigheten, sedan sker en förrättning där det görs en prövning av huruvida dessa 

krav uppfylls, speciellt om anläggningen är dyr och ovanlig. Det är således möjligt att bilda 

en gemensamhetsanläggning för endast vattenförsörjning (Lantmäteriet 2021). Om de boende 

väljer att anlägga en gemensamhetsanläggning eller gemensamt VA, och får det godkänt av 

Lantmäterimyndigheten, kommer de stå som verksamhetsutövare. Detta då anläggandet samt 

driften av den gemensamma anläggningen innebär en risk för olägenheter för det 

omkringliggande naturområdet (JP Infonet, 2020). 

Malin Welander, enhetschef på Värmdö kommun, kontaktades gällande huruvida kommunen 

planerar att bygga ut kommunalt VA på Runmarö eller inte. I nuläget har nämligen de boende 

på ön främst enskilt VA. Enligt Welander är det VA-avdelningen på kommunen som fattar 

beslut om vart kommunalt VA ska anläggas. Det är fastlandet som prioriteras och som det ser 

ut nu finns inga planer på att anlägga kommunalt VA på Runmarö. Ett alternativ för de 

boende på ön skulle således vara att tillsammans anordna, bekosta samt bedriva en 

gemensamhetsanläggning (Welander, 2021). Det finns många fördelar med att anlägga 

gemensamt VA, några av dessa är bättre teknik och lägre kostnader jämfört med om 

fastighetsägarna har enskilt VA samt miljöbesparingar (JTI u.å). 
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3.2 Provresultaten 

De tyska hårdhetsgraderna dH anger hur hårt vattnet är, där 1 dH är ekvivalent med 10 mg 

kalciumoxid per liter vatten (VA Syd u.å). Vid hög hårdhet ökar risken för utfällningar i 

fastighetsinstallationer och ledningar, samt att textilier kan komma till skada vid tvätt. En 

tydligare färg på vattnet indikerar att det troligtvis innehåller humus eller järn 

(Livsmedelsverket 2015). Halten COD-Mn anger hur mycket organiskt material som finns i 

vattnet, dessa gör bland annat den kemiska fällningen, vilket är ett vanligt steg vid 

dricksvattnets rening, blir mindre effektiv. Om organiska rester finns kvar i ledningarna, finns 

det även en risk för mikrobiologisk tillväxt som i sin tur kan orsaka ett sjukdomsutbrott. En 

högre turbiditet, eller grumlighet, kan indikera att ytvatten infiltrerat brunnen och orsaken bör 

undersökas. Vid en förhöjd halt av järn kan människan uppleva besvär så som ont i leder och 

diarré (Nordström 2019). Den förhöjda halten av odlingsbara mikroorganismer kan bero på 

att otillräcklig vattenomsättning eller bara att sjön är ett ytvatten (SYNLAB 2021). Om 

mikroorganismer finns i vattnet är det ett tecken på att det inte är helt säkert att dricka under 

en längre tid, men att bli direkt sjuk av vattnet behöver inte vara fallet (Pleijel 2020, 2).  

Av de vattenprover som samlats in är endast två stycken tjänliga, övriga är tjänliga med 

anmärkning då de överstiger Livsmedelsverkets riktvärden för enskild vattenförsörjning. 

Riktvärden som råder för färg är 30 mg/l Pt, för COD-Mn är det 8 mg/l, odlingsbara 

mikroorganismer har riktvärdet 1000 cfu/ml, järn har 0,5 mg/l, hårdheten har 15dH samt att 

turbiditeten har värdet 3 FNU. Om proverna har en halt som överstiger dessa, eller något av 

de andra ämnen som det testats för, anses vattnet vara tjänligt med anmärkning 

(Livsmedelsverket 2015). De tjänliga vattenproverna är tagna i Solberga och i Norrsunda. Ett 

prov taget i Söderby överstiger riktvärdena för färg och COD-Mn, detsamma gäller för en av 

brunnarna i Solberga. I Långvik uppvisar de två brunnarna förhöjda halter av färg, COD-Mn 

och järn respektive turbiditet, järn och hårdhet. I de brunnar där både en förhöjd halt av färg 

och COD-Mn råder, är det troligtvis det organiska materialet som gett vattnet dess färg. En 

brunn i Uppeby är tjänlig med anmärkning då den överstiger riktvärdet för järn. Sjön 

Viträsket får en anmärkning då det råder en förhöjd halt av odlingsbara mikroorganismer. I 

Tabell 2 sammanställs de ämnen som det funnits en förhöjd halt av bland vattenproverna, och 

således gjort några av proverna tjänliga med anmärkning. För en total sammanställning av 

provresultaten, se Bilaga 2. 
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Område Färg 
30 mg/l Pt 

COD-Mn 
8 mg/l 

Odlings. 
mikr. 

1000 cfu/ml 

Järn 
0,5 mg/l 

Hårdhet 
15 dH 

Turbiditet 
3 FNU 

Solberga 80 15     

Solberga       

Söderby 60 10     

Uppeby    0,57   

Långvik 60 9,4  0,78   

Långvik    2,2 15 28 

Norrsunda       

Viträsket   >3000    

Tabell 2: Tabell över områdena där provtagning skett och de ämnen som har en halt som överstiger 

Livsmedelverkets riktvärden (SYNLAB 2021). Tomma fält indikerar att provet inte har en förhöjd halt av ämnet. 

 

 

3.3 Intervjuer med boende på ön  

 

3.3.1 Intervju 1 

Den första intervjupersonen ställde upp på intervjun för att hen var nyfiken på vad det skulle 

kunna finnas i hens brunnsvatten. Hen har tidigare skickat in sitt brunnsvatten för analys av 

radon. Hen har varit bofast på Runmarö sedan 1997 och anser att gemenskapen på ön är bra. 

Intervjupersonen delar vatten och avlopp med grannen i ett hus nära intervjupersonens eget. 

Brunnen är borrad och hen tror att den är ungefär 30 meter djup, men hen är osäker på hur 

avloppsreningen fungerar. Hen och grannens avlopp behöver enligt kommunen uppgraderas. 

Intervjupersonen anser att allt fungerar bra med brunnen och att brunnsvattnet smakar gott. 

Vattensituationen på ön har sett likadan ut sedan intervjupersonen flyttade till Runmarö. Men 

hen har tänkt på avsaltning av havsvatten och att det låter som en bra idé, nästan bättre än att 

använda sjövatten. Dock kommer hen inte driva på frågan.  

“Men jag har tänkt på det där, man läser om de som tar havsvattnet och konverterar 

det till dricksvatten. Det verkar ju väldigt bra, jag tänker varför gör inte alla det 

egentligen. Men jag kommer inte driva frågan det vet jag ju.” 

Intervjupersonen har aldrig blivit utan vatten eller märkt av brist. Hen säger dock att det är 

många som har dåligt med vatten i Styrsvik. Hen hushåller ändå med dricksvatten på 

sommaren. Duschvatten, sköljvatten, diskvatten och regnvatten samlas upp och används som 

bevattning för blommor. “Alltså vi står i en balja och sen så duschar vi och sen så öser jag 

upp med hink och så vattnar jag ute.” Hen vet att det kan bli brist och vågar inte chansa.    

“Vi samlar ju regnvatten i tunnor och hinkar när det regnar, då springer jag ut med allt vi 

har och samlar vatten.” 
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En annan anledning är att Intervjupersonen delar vatten med grannen, annars kanske hen hade 

vågat använda dricksvatten till mer. Intervjupersonen säger också att hen aldrig sett någon på 

ön som vattnat sin gräsmatta om sommaren till exempel. Hen känner till tre eller fyra stycken 

på ön som samlar in regnvatten från hängrännor i stora 1000 liters tankar som de sedan 

vattnar med. Detta är hen själv sugen på att göra. Intervjupersonen känner till de som 

använder vatten från Viträsket också. “En del åker till Viträsk och tar med traktor och släp 

och så har de pump med sig och så pumpar de upp i en 1000 liters tank och kör hem och 

ställer av den. Det är i alla fall två olika familjer som gör som jag vet.” Men att samla in 

duschvatten tror hen inte att många andra gör på ön.                                     

Intervjupersonen är positiv till att använda sjövatten som dricksvatten om det renas och om 

det kommer direkt i hens rör, samt mindre renat sjövatten till övriga funktioner i hushållet. 

Intervjupersonen skulle även gärna dela vatten och avlopp med flera hushåll med ett litet 

reningsverk. Hen tror att det är bättre för miljön.  Men då måste alla grannar vara med på det, 

om någon flyttar kanske det inte skulle fungera längre. Därför anser hen att det vore enklare 

med ett större system man bara kan koppla upp sig på. Hen anser att för att få till en 

gemensamhetsanläggning på Runmarö krävs att det är mer officiellt än endast grannar 

emellan och att det finns stadgar. Men intervjupersonen anser inte att hen har någon kunskap 

om vad som krävs för att anlägga en gemensamhetsanläggning i större skala. Hen tror att det 

måste vara några eldsjälar som driver frågan ifall det krävs privat initiativ. I alla fall för att 

hen själv ska vilja ansluta sig. Intervjupersonen själv skulle inte driva frågan. Men hen tror 

inte att alla på ön skulle vilja vara med på grund av höga kostnader. Intervjupersonen skulle 

dock kunna tänka sig att betala och sköta om anläggningen om det finns ett rullande schema. 

För att läsa den transkriberade intervjun, se Bilaga 3. 

 

3.3.2 Intervju 2 

Den andra intervjupersonen ville ställa upp på intervjun för att hen anser att vattenfrågan är 

väldigt angelägen. Hade hen inte varit med i denna studie hade hen tagit vattenprover från sin 

brunn själv. Intervjupersonen har vistats på Runmarö sedan 1980-talet som sommargäst. Men 

på senare år har hen bott mer på ön än i stan.  Hens brunn är borrad och delas med grannen. 

Någon annan erfarenhet av gemensamt vatten finns inte. Avloppsreningen sker via infiltration 

i mark i stenkista. Avloppet måste dock göras om enligt kommunen för att det är gammalt. 

Intervjupersonen har med lite tvister med kommunen kommit fram till att anlägga ett 

miljövänligare avlopp med ett filter som är komposterbart, istället för ett avlopp som töms på 

slam av kommunen. Någon diskmaskin finns inte i hushållet och intervjupersonen har 

förbränningstoalett istället för vattentoalett. Hen anser att brunnsvattnet smakar gott men 

säger att det är lite brunt. Intervjupersonen har aldrig varit utan vatten och tycker att 

vattensituationen för hen fungerar bra.                                                                                                                                                                

” För oss har det varit bra. Vi har aldrig varit utan vatten eller så. Men vi vet ju att 

många har problem. Till exempel att vattnet inte räcker till. Nere I Solberga vet jag 

att de måste vara mycket räddare om vattnet än vi här uppe och i andra byar också. 

Och det kan vara riktigt dåligt vatten som i Kila, ett område där. Nu är det inte så 

många fastigheter här uppe, så det är inget problem med grundvattnet just här.”                                                                                                                                                 

En anledning till att intervjupersonen inte ens upplevde vattenbrist sommaren 2018 kan vara 

att hen var väldigt rädd om vattnet då. Hen använde sjövatten från Viträsket för att vattna 
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växter. Intervjupersonen skulle absolut kunna tänka sig att använda sjövatten till toalett och 

dusch samt renat sjövatten som dricksvatten. Intervjupersonen tycker att Viträsket har 

jättefint vatten men att det är mörkt. Det ska inte finnas några avlopp som går ner i Viträsket 

och det finns knappt några fastigheter runt omkring. Efter sommaren 2018 samlar 

intervjupersonen även upp regnvatten för bevattning. Ett problem som intervjupersonen har 

upplevt en gång för 20-30 år sedan är att det läckt E. coli bakterier ner i hens brunn från 

grannens vattentoalett. 

Intervjupersonen känner inte till vad som krävs för att anlägga gemensamhetsanläggning. Att 

dela på vatten och avlopp låter bra, men gemensamt avlopp anses inte som ett behov.                                                                      

”Ja dela kan väl vara bra men vi känner inga behov för gemensamt avlopp. Det skulle vara 

vatten då, men vi har ju gott om vatten här.” När det kommer till frågan om gemensamt 

avlopp har intervjupersonen svårt att tänka sig hur det skulle gå till med avstånden mellan 

husen. Det är dessutom väldigt få som bor där intervjupersonen bor. Men hen tror inte att de 

boende på Runmarö är allt för emot det.                                                                                                                                                            

”Nej det finns ju ingen som säger nej här ska vi sitta och ha vårt lilla territorium, nej så finns 

det inte. Men sen kommer ju kostnadsfrågan också.”                                                                                                                       

Hen tror att nästa generation i Solberga kommer behöva fundera på att anlägga en 

gemensamhetsanläggning då det anläggs fler och fler tomter där. När nya tomter anläggs i 

Solberga sker det en provborrning innan man får byggnadslov, för att säkerställa att 

grundvatten finns. 

Något gemensamt initiativ för att förändra vattensituationen på Runmarö känner 

intervjupersonen inte till. Om hen skulle få möjligheten att få vara med i en 

gemensamhetsanläggning som några andra på ön drev, skulle avvägningen mellan att vara 

med och inte vara mycket av en kostnadsfråga. Men om hen ingick i en 

gemensamhetsanläggning skulle hen vara beredd att ta ansvar för anläggningen och vilja vara 

med och påverka. Hen tror också att gemensamt VA är bättre ur miljösynpunkt än enskilt 

VA. Intervjupersonen tror att alla på ön bryr sig om miljön, men att det ibland kan vara en 

skillnad mellan bofasta och sommargäster. För att läsa den transkriberade intervjun, se Bilaga 

4.  

 

3.3.3 Intervju 3  

Den intervjuade har bott på södra Runmarö i 14 år. Hen satte in tre olika filter för kalk, järn 

och humus när dennes 73 meter djupa brunn borrades för flera år sedan. I dagsläget är det 

egentligen bara humusfiltret som fortfarande är i tjänst. Hen har en tvåkammarbrunn för 

avloppet, då hen endast har en mulltoa så finns det även ett multrum under huset. Personen 

känner att det egna brunnsvattnet smakar kalk men att det inte är något fel på smaken. Färgen 

på vattnet är lätt gul. Beroende på vattenprovernas resultat så kommer personen att ta till 

åtgärder för den enskilda brunnen.  

Hen ville ställa upp på intervjun då hen hört en del om problem med vattenkvalitén på 

Runmarö och anser att det är en viktig fråga. Det bästa med att bo på ön anser hen är det 

sociala umgänget, alla umgås och hjälps åt på ön. “Snackas inte särskilt mycket om det ändå 

liksom, alla går väl på sitt och jag vet att några inte vill ta prover ens för att de misstänker 

att svaret skulle bli förjäkligt så.” Den intervjuade upplever att de boende inte pratar så 
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mycket om vattensituationen men att det ändå finns en viss medvetenhet om den individuella 

vattenanvändningen, många är oroliga kring huruvida vattnet kommer räcka.  

“Det är ju skytteltrafik här nere med olika som är måna om sina trädgårdar och sådär.” Då 

den intervjuade bor i närheten av Viträsket har hen sett att flera boende redan nu hämtar upp 

vatten från sjön under somrarna. Hen använder regnvatteninsamling för bevattning av den 

egna tomten.  

“Alla sitter med varsin brunn, så att skulle det nu finnas en möjlighet att få ett 

kommunalt vatten eller ett kommunalt avlopp eller så, det tror jag skulle vara väldigt 

uppskattat. Det är ett jäkla ingrepp, jag har ju sett hur dem jobbat på Värmdö nu och 

det tar ju år att fixa det. Och nu har vi jobbat med fiber här, för att få in i huset, och 

det tar ju också flera år så det är ett jätteprojekt.” 

I dagsläget har den intervjuade inte tänkt på någon åtgärd som skulle kunna förbättra 

vattensituationen på Runmarö, men tror att en övergång från enskilt VA till en gemensam 

lösning skulle vara uppskattat av de boende. På Runmarö finns även Runmarö 

Intresseförening som har hand om det tekniska på ön såsom vägar, vatten, parkeringar och så 

vidare. Flera av dem som sitter med där är även verksamma i Skärgårdsstiftelsen, som 

fungerar som ett tekniskt expertråd åt kommunen.   

Personen har en positiv uppfattning av sjön Viträsket och dess vattenkvalité. Anledningen till 

att sjön heter just Viträsket är på grund av dess höga kalkhalt. Hen är öppen dels för att 

använda mindre renat sjövatten till övriga funktioner än matlagning och dricksvatten, men 

också för att använda renat sjövatten som dricksvatten.  Personen berättar att det även finns 

en hel del vilt på ön, där en del av de håller till vid sjön. Vidare anser hen att sjön inte är en 

badsjö på grund av dess dybotten, dock gillar vissa boende att simma i den. “Han menar på 

att det här är ju som en källa i dagmiljö så att säga, det är tillrinning både underifrån och på 

sidan men om 1000 år finns inte sjön kvar.” Personen nämner även en biolog på ön som 

menar att Viträsket inte kommer finnas kvar i framtiden.  

 

“Men det vet man att ska det bli något så måste vi alla hjälpas åt… Och det finns ju 

grävmaskiner på ön, hela hantverks- och byggsegmentet finns på ön. Så man behöver 

inte köra ut maskiner... Det finns ju en näringsdel i det här också, att det ger 

arbete...Det är många sommargäster som inte kan och vet så mycket, men som har 

stålar och vill att det ska funka. Så det finns säkert ett underlag för att få ekonomin 

eller vad man ska säga.“ 

Hen har ingen tidigare erfarenhet av en gemensamhetsanläggning eller vad som krävs för att 

anlägga en sådan. Dock skulle personen vara öppen för att ha en gemensamhetsanläggning. 

Då stämningen på Runmarö är väldigt positiv och många kompetenta människor bor på ön, 

tror personen att det är möjligt för Runmarös invånare att både anlägga samt driva en 

gemensamhetsanläggning. För att läsa den transkriberade intervjun, se Bilaga 5.  
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3.3.4 Intervju med boende som har gemensam brunn och reningsverk 

Den intervjuade har bott på Runmarö hela sitt liv, 2015 flyttade hen ut permanent på ön. 

Personen valde att anlägga ett gemensamt avlopp för denne och två grannfastigheter för 

ungefär 25-30 år sedan, då hen fick höra mycket gott om det från en kommunanställd. Det 

gemensamma avloppet består här av ett småskaligt reningsverk. Underhållet av den 

gemensamma anläggningen delas upp enligt ett rullande schema och det förs anteckningar 

över vad den ansvarige gjort, resultat samt vem som har gjort vad. I Bild 1 visas 

reningsverket.  

Själva underhållet innebär att ta ett slamprov på slamnivån, där man tar ett litermått och 

doppar ner det i en speciell kammare. För att verket ska klara att rena ordentligt bör inte 

slamnivån överstiga 30%. När nivån överstigs så ska säcken i behållaren lyftas upp med hjälp 

av kranen och föras bort till en komposteringsbehållare med två kamrar. Säcken skärs där upp 

och töms ut, sedan fylls det på med en ny säck. Kommunen har det som minimikrav för att 

hen ska få tillstånd att kompostera. Det genomförs ungefär sex stycken säckbyten per år. 

Vidare behövs det även plockas ut exempelvis chiafrön som kroppen inte smälter, då dessa 

börjar gro annars. Sedan ska det även fyllas på med ett medel i form av kemikalier som 

motverkar igentäppning. Servicetekniker kommer även dit två gånger om året enligt avtal för 

att byta ut filter eller andra saker som de ingående fastighetsägarna ej kan fixa själva.  

 

 

Bild 1: Reningsverket (Privat) 

Ute på tomten har även personen en anläggning för att samla upp regnvatten, som sedan 

används för att spola rent i reningsverket. Regnvattnet används även till att vattna gräsmattan 

under torra perioder, då hen tycker det känns mycket mer okej än att använda grundvattnet till 

det. I Bild 2 visas platsen där regnvatten samlas upp. 
 

 

Bild 2: Huset där regnvattnet samlas upp, går att ansluta slang till. (Privat) 
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“Så att det räcker till våra behov, men man ska veta att det går faktiskt åt ganska 

mycket vatten, vi har blivit lite bortskämda med det. Att vi är vana med att bo i 

stadsmiljö, vi förbrukar, vi har WC, vi duschar, vi förbrukar ganska mycket vatten per 

person.” 

Personen delar även dricksvattenbrunn med en av de intilliggande fastigheterna, vilket hen 

tycker fungerar bra men att de behöver tänka på vattenförbrukningen. Hen tycker det är bra 

att ha gemensamt då man bättre förstår att det finns ett gemensamt ansvar. “Så tänkte jag att 

det som händer i Henriksdal, det är inte mitt problem. Men nu händer det hos mig och då är 

det mitt problem, så vi är noggranna med att kolla varandra; du torkar väl ur stekpannan?” 

Hen anser att de fått en mer ansvarsfull vattenanvändning nu jämfört med när de bodde i 

innerstan, då all deras vattenanvändning får en direkt konsekvens för de själva.  

Det är önskvärt med gemensamt avlopp på ön tror den intervjuade, dock får hen inte ansluta 

fler fastigheter till sitt reningsverk då det endast är dimensionerat för de redan anslutna 

fastigheterna. Innan hen startade upp reningsverket så frågade hen flera av de andra 

grannarna men ingen av dem var intresserade då. Personen vet att några omkringliggande 

fastigheter redan nu tar upp vatten från Östersjön och renar det. Viträsket är för långt bort 

anser hen och tror därav att Östersjön skulle bli mer aktuellt för dem. För att läsa den 

transkriberade intervjun, se Bilaga 6.  

 

3.3.5 Intervju med Erni Bergenstråhle, VVS-konsult på Runmarö 

Erni Bergenstråhle är VVS konsult och jobbar mycket på Runmarö. Han kom till ön 1987. 

Bergenstråhle berättar att när han kom till ön var det arbetarfamiljer som bodde där, men att 

det idag är mer av en medelklass ö. Ön är attraktiv för att den endast ligger 40 minuter från 

Stockholm. ”Förr bodde jag på Södermalm i många år, och när man går här så möter jag 

samma människor som jag gjorde på Folkungagatan.” Bergenstråhle har en 18 meter djup 

borrad brunn och levererar vatten från den till fyra andra fastigheter. Han säger att hans 

vatten är jättefint.                                                                    

”Och jag kan lämna kranen även en torr sommar och gå härifrån och låta den stå 

öppen en hel vecka liksom, det kan jag göra. Men det är så väldigt olika. Om man går 

vid gatan här borta där händer det att någon brunn sinar och så vidare va och det 

händer på andra ställen på ön torra somrar.”    

Bergenstråhle säger att det finns vissa platser på ön där vatten sinar, speciellt på rullstensåsar 

då vattnet där sjunker undan fort. Många brunnar på ön innehåller bly fastän bly inte bör 

finnas fritt i naturen på det viset. Blyet har dykt upp mer och mer de sista åren. Runmarö är 

den enda ön som han vet har bly. Tydligen finns det något i bergen som släpper ifrån sig bly, 

vilket är mycket ovanligt. Nära Bergenstråhles brunn släpper berget dessutom ifrån sig 

arsenik och uran, men han har haft tur vars brunn inte påverkas av det. I byn Kila på ön har 

de även haft problem med E. coli och koliforma bakterier. 

 Bergenstråhle menar att den som har en brunn fort blir medveten om vattensituationen.            

”Man lär sig att använda vatten utifrån tillgångarna man har.” Han förtydligar dock att ju 

mer urbaniserad man är, desto längre tid tar det att förstå att det finns en begränsad mängd 
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vatten. Man vill ha det som man är van vid. För att förbättra vattensituationen på Runmarö 

föreslår Bergenstråhle regnvattenmagasin för bevattning av trädgårdar. Han förespråkar även 

snålspolande kranar för att inte slösa på vatten. Dock tror han inte att ön kommer få någon 

stor grundvattenbrist.  

”Så länge det finns vatten i sjöarna kommer det på något sätt att fyllas på. Och det 

silas ju ner i marklagren och kommer ner som grundvatten. Det är bara det att det 

går väldigt sakta, så torra somrar så hinner det inte komma ner i förhållande till 

uttaget.”                                                                                  

Bergenstråhle nämner också att bebyggelsen på ön ökar och att det 2020 var väldigt mycket 

folk på ön, vilket gjorde att vattenförbrukningen var blev större än någonsin. Ändå klarade de 

flesta sig bra. 

Bergenstråhle anser att vattnet i sjön Viträsket är jättefint och att det är den sjö på Runmarö 

som har bäst vattenkvalitet. Problemet är dock att sjön är grund och kan bli upp till 27 grader 

på sommaren med en viss bakterie- och algtillväxt. Reningen av vattnet ser han inte som ett 

problem, men för att kyla ner vattnet kan man behöva gräva ner ledningarna djupt ner i 

marken så att marken kyler ner dem. Man vill inte ha varmare dricksvatten än tio grader. 

Bergenstråhle tror att det är möjligt att använda sjövatten från Viträsket till exempelvis 

diskmaskin, toalett och dusch. Det kan också användas som dricksvatten om det kyls. Han 

menar dock på att man inte får glömma bort installationskostnaden. ”Man får bygga ett 

gemensamt verk och då kan man också kyla det, absolut…Har du en by, ett kluster av hus så 

går det ju säkert att bygga det.” Bergenstråhle uttrycker att det blir som en samfällighet där 

kostnaden får fördelas på ett rättvist sätt. Han nämner även att avsaltning av havsvatten kan 

vara lönsamt om det handlar om stora anläggningar för många fastigheter. 

För att de boende på Runmarö ska vilja ansluta sig till en gemensamhetsanläggning tror 

Bergenstråhle att det krävs att de inte gjort en installation som kostat mycket pengar den 

senaste tiden, då vill man inte lägga pengar på något gemensamt.                                      

”Men jättemånga här som har dåliga brunnar som inte har riktiga avlopp och så 

vidare va. Absolut har man då ett kluster av hus som ligger nära varandra så att det 

inte blir för dyrt, då funkar det nog alltså ganska bra.”                                                                                                                                     

Han tror att de boende har ett intresse att ta ansvar för en eventuell gemensamhetsanläggning.                                                                                                                             

”Jag tror att det är ganska medvetna människor som bor här och som flyttar ut. Man är rädd 

om det man har så att säga, miljön och sig själv, sin egen hälsa.” För att läsa den 

transkriberade intervjun, se Bilaga 7.  
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4. Diskussion och analys  
 

4.1 Är de boende öppna för att ha en gemensamhetsanläggning? Är de beredda att ta 

tag i frågan?  
Generellt sett så finns det flera gemensamma faktorer hos de utförda intervjuerna. Först och 

främst verkar det som att en viss medvetenhet hos de boende kring vattensituationen redan 

finns. Bergenstråhle instämmer att de med egen brunn ofta är medvetna om den egna 

vattensituationen. Dels så är många måna om att inte slösa grundvattnet på saker som 

bevattning av den egna tomten, där används istället uppsamlat regnvatten. Vidare så används 

även sjövatten från Viträsket redan idag i mindre utsträckning för bevattning under somrarna. 

Några boende på ön tar också upp vatten från Östersjön och renar, för att sedan använda som 

dricksvatten. De intervjuade är alla öppna för att använda sjövatten, både som dricksvatten 

och till andra funktioner som tvättmaskin, diskmaskin, toalett och dusch samt bevattning. 

Boende runt Viträsket har en positiv bild av sjön och dess vattenkvalité. Hen som bor längre 

bort från Viträsket anser dock att Östersjön blir mer rimligt för de boende i dennes område.   

I dagsläget delar majoriteten av intervjupersonerna redan brunn och/eller avlopp med en eller 

flera intilliggande fastigheter. Detta har bidragit till att de är mer måna om 

vattenanvändningen, och i vissa fall avloppet, då deras handlingar påverkar andra också.  

Gemensamheten på Runmarö anses vara god och man tror att det är möjligt för boende att 

komma överens samt fixa en gemensamhetsanläggning. Bergenstråhle tror att Runmarös 

invånare är öppna för att ha en gemensamhetsanläggning men att det bygger på att de inte 

nyligen gjort en kostsam installation själva. De intervjuade kan alla tänka sig att ansluta sig 

till en gemensamhetsanläggning och sköta det, dock ser de gärna att någon annan driver 

frågan. På ön finns bland annat Runmarös intresseförening som har hand om liknande frågor 

samt god kontakt med Värmdös kommun. Det kan således bli aktuellt för de att driva frågan 

om intresse för en gemensamhetsanläggning finns. 

 

4.2 Är det rimligt att använda sjövatten under sommarhalvåret sett ur ett tekniskt och 

kemiskt perspektiv? 

Enligt provresultaten från SYNLAB är vattnet från sjön Viträsket tjänligt med anmärkning. 

Majoriteten av brunnarna som provtogs var också tjänliga med anmärkning. Det som skiljer 

mest mellan vattnet i sjön och grundvattnet i brunnarna är att sjön har en förhöjd halt av 

odlingsbara mikroorganismer Detta tyder på att sjövattnet inte bör drickas direkt under en 

längre tid utan att halten av mikroorganismer sänks. Att använda sjövattnet till diskmaskin, 

tvättmaskin, toalett, dusch och bevattning borde inte vara några problem. Ska man använda 

det till dusch kan vattnet dock behöva kylas ner på sommaren om man vill ha möjlighet att 

duscha i vatten under 27 grader. Vattnet i sjön kan bli 27 grader på sommaren på grund av att 

sjön är grund. Boverket har angett 24 grader Celsius som gränsvärde för fastigheters 

kallvatten. Att gräva ner ledningarna i marken skulle då vara ett alternativ, men 

installationskostnaden ökar då. Det boende måste själva avgöra om de är beredda att betala 

mer för att kunna duscha kallt och dricka sjövattnet om somrarna. Ett förslag är att använda 

vatten från Viträsket till diskmaskin, tvättmaskin, toalett och bevattning där vattnet inte 

behöver kylas för att kunna anlägga ledningarna direkt på marken eller i diken. För att detta 

ska vara görbart känns det rimligt att endast de fastigheter som ligger relativt nära sjön 
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använder sjövattnet. Det syftas främst på fastigheter i Söderby, Solberga, Vånö och 

Södersunda.  

En anledning till att använda vatten från Viträsket på sommaren är att grundvattnet sinar på 

vissa områden på Runmarö under torra somrar, se figur 2. Använder man sjövatten finns inte 

det problemet, samtidigt som man sparar grundvatten som kan användas under höst, vinter 

och vår istället. Bergenstråhle syftar på att vatten från sjöarna fyller på 

grundvattenmagasinen, men att de inte hinner fyllas på i förhållande till uttaget torra somrar. 

Dessutom ökar bebyggelsen på ön, vilket gör att fler och fler kommer använda grundvattnet. 

År 2020 förbrukades mer vatten på ön än någonsin förr. Fler boende och sommargäster som 

använder grundvatten kan resultera i att ännu fler brunnar sinar om somrarna. Sjövatten 

skulle därför vara att föredra och tycks vara tekniskt möjligt att använda. 

 

4.3 Felkällor  

I nuläget gör flera faktorer att provresultaten blir bristfälliga. Den provdata som 

Bergenstråhle och Olofsson bidragit med är bland annat insamlad vid andra tidpunkter än de 

prover som genomfördes under fältstudien i år. Vidare är inte alla prover analyserade av 

samma laboratorium som användes för provtagningen under fältstudien, det vill säga SYN-

Lab. Detta kan självklart påverka utfallet av proverna, då även dessa laboratorium har olika 

felmarginaler. Om alla prover hade haft samma felmarginal hade det gått jämnt ut, men nu 

blir så inte fallet och en felaktig bild kan då fås utifrån resultaten. Eftersom själva 

provtagningen inte genomförts av samma person så finns det även en risk att detta påverkar 

utfallet.  

Något annat att ha i åtanke är faktumet att vattenprovet från Viträsket togs vid sjöns yta och 

endast några meter ut från strandkanten. Eftersom istäcket på sjön var ganska tunt under 

fältstudien gick det inte att ta provet närmare sjöns mitt. Idealt sett hade provet tagits närmare 

sjöns mitt och vid botten, då det är där vattenledningarna för en gemensamhetsanläggning 

troligtvis kommer anläggas. Det är även närmare botten som det går att se huruvida det finns 

spår av bräckt vatten. För både de enskilda brunnarna och sjön hade det varit fördelaktigt att 

framför allt ta fler prover för att få en bättre bild, men också att ta prover under olika årstider.  

Slutligen så är intervjupersonerna i denna rapport med och påverkar resultatet. Det är därför 

viktigt att se över hur urvalet av dessa gick till. De tre första personer som svarade på inlägget 

i Runmarös Hembygdsförening, gällande provtagning och intervju, var även de som fick 

medverka i denna studie. Dessa personer bor dessutom endast på södra sidan av ön, detta då 

brunnsdata för andra delar av ön fanns att tillgå. Dock intervjuades ingen av de personer som 

bor i andra områden på ön. Om bildandet av en gemensamhetsanläggning blir aktuellt för fler 

än de boende i närheten av Viträsket, så bör en mer grundlig undersökning göras. Utöver 

detta så är ofta de som vill ställa upp på liknande undersökningar som denna drivna och 

intresserade av ämnet, vilket även det kan ge en skev bild av den faktiska inställning som de 

boende har till gemensamt VA och gemensamhetsanläggning. 
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4.4 Luckor i studien som kan studeras vidare på 

Luckor i denna studie och förslag på ytterligare studier är bland annat att intervjua fler 

boende på Runmarö om hur de ställer sig till gemensamhetsanläggning och användning av 

sjövatten. Det fanns ett stort intresse för vattenfrågan bland de boende, men på grund av 

tidsbrist kunde inte alla intresserade intervjuas. Runmarös intresseförening skulle också 

kunnat intervjuas, då de driver frågor om exempelvis vatten och avlopp. De skulle kunna 

driva på frågan om gemensamhetsanläggning då intervjupersonerna inte ville driva frågan 

själva. När det kommer till vattenprovtagningar skulle det vara intressant att testa ännu fler 

brunnar på ön för att få en större helhetsbild av vad grundvattnet faktiskt innehåller på olika 

delar av ön. Dessutom kan ännu fler ämnen analyseras än de som presenteras i denna studie. 

Intressanta ämnen att analysera skulle vara bly, arsenik, uran och radon då dessa finns på ön. 

För att få en tydligare bild av vattenkvaliteten i sjön Viträsket är ett förslag att ta flera prover 

från olika delar av sjön, samt att ta proverna från botten och längre ut i sjön. En annan fråga 

som är värd att studera vidare på är hur eventuella vattenledningar från Viträsket skulle 

påverka naturen och djurlivet på ön. Då behövs information om hur dessa ledningar skulle gå, 

hur de anläggs samt vilka växter och djur som eventuellt påverkas av dem.  

En lucka i denna studie som är av vikt att undersöka är hur många hushåll som kan försörjas 

av sjövatten från Viträsket under sommarhalvåret. En vattenbalansekvation behöver då 

utföras. Vidare kan det undersökas mer om avrinningsområden och tillrinning till sjön. Det är 

dessutom intressant att undersöka hur långt bort från sjön en fastighet kan ligga för att kunna 

försörjas med sjövatten från sjön. I denna studie har vi fokuserat på den södra delen av 

Runmarö. Kanske är avsaltning av havsvatten ett alternativ för de som inte kan försörjas av 

Viträsket. Vidare undersökningar kan göras på avsaltning av havsvatten och om det skulle 

vara lönsamt. Ett annat alternativ är att de som eventuellt inte kan försörjas av vatten från 

Viträsket kan använda vatten från andra sjöar närmare deras fastigheter. Att ta vattenprover 

från sjöar på norra delen av ön är då av betydelse, samt att intervjua boende på norra delen. 
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5. Avslutning  
För att kunna använda sjövatten från Viträsket som vattentäkt på Runmarö under 

sommarhalvåret krävs det att de boende som ska använda sjövattnet har gemensamt vatten. 

En gemensamhetsanläggning för vattnet måste upprättas och ansöks via 

Lantmäterimyndigheten av de boende själva. De boende verkar intresserade och medvetna 

om vattensituationen på ön och vill gärna spara på grundvattnet. Majoriteten av 

intervjupersonerna delar idag brunn och/eller avlopp med andra fastigheter och har alltså en 

liten erfarenhet av gemensamt vatten. Intervjupersonerna samt Bergenstråhle tror att det är 

möjligt att ha en gemensamhetsanläggning för de som vill och kan använda sjövatten. Dock 

är intervjupersonerna själva inte så intresserade av att själva driva frågan om en 

gemensamhetsanläggning för sjövatten. Alla intervjupersoner som bor nära Viträsket är dock 

öppna för att använda sjövatten både som dricksvatten om det renas samt till övriga 

funktioner i hemmet. 

Vattnet från Viträsket bör inte drickas under en längre period utan att halten av odlingsbara 

mikroorganismer sänks. Däremot skulle sjövattnet kunna användas till bevattning, 

tvättmaskin, diskmaskin, toalett och dusch. Vill de boende ha möjlighet att duscha kallt eller 

dricka sjövattnet under sommaren, krävs det att vattnet kyls ner genom att till exempel gräva 

ner vattenledningarna i marken. Sjövattnet skulle kunna användas under sommarhalvåret då 

det inte finns risk för frost. 

Slutsatsen är att sjövatten från Viträsket kan, sett ur ett tekniskt och kemiskt perspektiv, 

användas till bevattning, diskmaskin, tvättmaskin, toalett och dusch under sommaren. Om 

vattnet kyls och halten mikroorganismer sänkt skulle det även kunna användas som 

dricksvatten. De boende på ön verkar också öppna till det samt att ha en 

gemensamhetsanläggning för sjövatten beroende på vad det kostar. Det som krävs är att en 

privatperson eller intresseförening vill driva denna fråga på Runmarö. 
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7. Bilaga 1: Intervjufrågor 
 

Syftet med intervjun  

Vi gör denna intervju i syfte att få en förståelse för dagens vattensituation på Runmarö och 

vad ni som bor här har för uppfattning om den. Vi vill också undersöka möjligheten för ett 

gemensamt vatten och avlopp på Runmarö och att använda sjövatten som vattentäkt istället 

för grundvatten på sommaren. Intervjun kommer vara underlag för vårt 

kandidatexamensarbete på Kungliga tekniska högskolan vars slutprodukt kommer vara en 

rapport som kommer publiceras offentligt via KTH:s databas för exjobb.  

Vad vi kommer fråga om 

Vi kommer ställa frågor om dagens vattensituation på Runmarö, hur din vattensituation ser ut 

med brunn och avlopp, frågor om sjövatten samt frågor om din inställning och kunskap kring 

gemensamt vatten och avlopp.  

Man måste inte svara på alla frågor 

Anonymitet  

Du kommer vara anonym i hur resultaten presenteras. Personuppgifter, fastighet kommer inte 

redovisas i rapporten 

- Är det okej att vi spelar in intervjun? Endast för att vi ska kunna lyssna på det igen 

och ha möjlighet att använda svaren i vår rapport. Bara vi kommer lyssna på 

inspelningen. Inspelningen kommer raderas senast juli i år.  

- Vi kommer även anteckna. Endast vi kommer se anteckningarna. De kommer också 

kastas senast juli i år. 

Intervjufrågor till intervjupersonerna vars brunnar vi provtog 

Bakgrundsfrågor  

- Varför ville du ställa upp på intervjun? 

- Hur länge har du bott på Runmarö? 

- Vad är det bästa med att på här? 

- Finns det något negativt med att bo här? 

 

Inledande frågor om vattensituationen på Runmarö  

- Hur upplever du vattensituationen på Runmarö? 

- Hur upplever du vattenanvändningen på Runmarö i stort? 

- Har ni gjort något för att förändra vattensituationen på ön, eller har det alltid sett 

likadant ut? 

- Vet du någon som har gjort en förändring? 

- Har ni tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen på ön i stort? 

 

Specifika frågor om intervjupersonens egen vattensituation 

- Vad har ni för typ av brunn? Hur renar ni ert avloppsvatten idag? Hur fungerar det 

idag? 

- Har det alltid fungerat som idag? 

- Tycker ni ert brunnsvatten smakar gott?  

- Har ni märkt av brist på grundvatten? 
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- Sommaren 2018 

- Använder du regnvatten eller annat än grundvatten? 

- Har ni tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen för er egen del? 

 

Frågor om sjövatten 

- Vad har du för känslor kring sjövattnet på ön?  

- Kan ni tänka er att använda grundvattnet som dricksvatten och vid matlagning? Men 

annat (exempelvis sjövatten), mindre renat vatten, till övriga funktioner under 

sommaren? 

- Kan ni tänka er att använda sjövatten som dricksvatten om det renas?  

 

Frågor om gemensamt vatten och avlopp 

Gemensamt VA är ett måste för att kunna använda sjövatten som vattentäkt. Gemensamt VA 

innebär att man delar på vatten och avlopp med andra. Man kan till exempel ha en 

gemensamhetsanläggning men antingen samfällighetsförening eller delägarförvaltning.  

- Har ni erfarenhet av gemensamt VA? 

- Har du/ni koll på vad som krävs för att anlägga en gemensam VA? 

- Vad anser ni om en gemensam VA-lösning respektive enskilda brunnar? 

- Hur tror ni gemensam VA skulle fungera på Runmarö? 

- Vad skulle få er att vilja ansluta er till ett gemensamt VA på Runmarö? (mer 

ekonomiskt→ höjer fastighetsvärdet, bättre ur miljösynpunkt samt hälsosynpunkt med 

ett gemensamt VA) 

- Skulle ni vara beredda att ta ansvar för anläggningen och säkerställa att hälso- och 

miljökrav uppfylls? 

- Hur är gemenskapen bland er som bor på ön? 

 

Avslutande fråga 

- Finns det något mer du vill tillägga eller fråga om? 

Intervjufrågor om gemensamt VA till intervjupersonen som har 

gemensam reningsanläggning 
- Varför valde du att ha gemensamt VA? 

- Hur delar ni upp ansvaret för gemensamhetsanläggningen idag? 

- Vad anser ni om en gemensam VA-lösning respektive enskilda brunnar? 

- Hur tror ni gemensam VA skulle fungera på Runmarö i stort, om flera delade på 

vatten och avlopp? 

- Skulle du kunna tänka dig att dela vatten och avlopp med fler på ön? 

- Varför valde du att ha gemensamt VA? 

- Hur delar ni upp ansvaret för gemensamhetsanläggningen idag? 

- Vad anser ni om en gemensam VA-lösning respektive enskilda brunnar? 

- Hur tror ni gemensam VA skulle fungera på Runmarö i stort, om flera delade på 

vatten och avlopp? 

- Skulle du kunna tänka dig att dela vatten och avlopp med fler på ön? 
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Intervjufrågor till Erni Bergenstråhle 

Bakgrundsfrågor 

- Hur länge har du bott på Runmarö? 

- Vad är det bästa med att på här? 

- Finns det något negativt med att bo här? 

 

Inledande frågor om vattensituationen på Runmarö 

- Hur upplever du vattensituationen på Runmarö i stort? 

- Hur upplever du vattenanvändningen på Runmarö i stort? 

- Har du gjort något för att förändra vattensituationen på ön eller har det alltid sett 

likadant ut? 

- Har du något förslag på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen på 

Runmarö? 

- Har du märkt av brist på grundvatten på ön i stort? 

- sommaren 2018 

 

Frågor om sjövatten 

- Vad har du för känslor kring sjövattnet på ön?  

- Tror du det är rimligt att använda grundvattnet som dricksvatten och vid matlagning? 

Men annat (exempelvis sjövatten), mindre renat vatten, till övriga funktioner under 

sommaren på Runmarö? 

- Är detta en lösning på eventuell kommande grundvattenbrist på Runmarö? 

- Kan man även använda sjövatten som dricksvatten på sommaren på Runmarö om det 

renas? 

 

Frågor om gemensamt VA 

Gemensamt VA är ett måste för att kunna använda sjövatten som vattentäkt.  

- Hur är gemenskapen bland er som bor på ön? 

- Hur tror ni gemensam VA skulle fungera på Runmarö? 

- Vad tror du skulle få de boende på ön att vilja ansluta sig till ett gemensamt VA? (mer 

ekonomiskt→ höjer fastighetsvärdet, bättre ur miljösynpunkt samt hälsosynpunkt med 

ett gemensamt VA) 

- Tror du det finns intresse hos de boende att ta ansvar för anläggningen och säkerställa 

att hälso- och miljökrav uppfylls? 

 

Avslutande fråga 

- Finns det något mer du vill tillägga eller fråga om? 
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8. Bilaga 2: Sammanställning av provresultat 
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9. Bilaga 3: Intervju 1 transkriberad 
Varför ville du ställa upp på intervjun?                                                                                               

- Ja men egentligen främst för att jag tänkte att jag själv var nyfiken på vad det skulle kunna 

finnas i vattnet. När mina barn var två år då gjorde vi sådana här, vartannat år skickade jag in 

för att se att det inte var, vad heter det,  men typ radioaktivt 

- Ahh, eller vad det heter 

Ahh Radon ja 

- Radon, tack. Men det har jag slutat med sen de blev vuxna. Då bryr man sig inte så 

mycket om det. 

 Hur länge har du bott på Runmarö? 

- Bofast sedan 97, 1997. 

Vad tycker du det bästa är med att bo här? 

- Jaa, det är miljön och människorna skulle jag säga. 

Tycker du det finns något negativt med att bo här? 

- Nä.  

Hur upplever du vattensituationen på Runmarö? 

- Vi har ju till exempel, jag delar vatten med grannen här närmast, huset innan. Vi har 

ju aldrig blivit utan vatten men vi har, på somrarna när jag odlar här ute och i 

växthuset så tar jag ju till exempel, jag tänker på att jag inte ska ta dricksvatten utan, 

jag tvingade barnen alltid att duscha, vi har en stor balja i duschen som man får 

duscha i. Och sen tar jag det vattnet och vattnar med ute. Vi samlar ju disk och 

sköljvatten och häller inte på grönsaker utan på blommor 

Ja men det är ju jättebra 

- Därför att jag vet att det kan ju bli brist, alltså på alla andra öar som Öland och 

Gotland och andra öar blir det ju brist. Och då tänker jag man kan inte, man kan inte 

hålla på att chansa. 

Nej precis 

- Det kanske jag inte skulle tänkt på om jag bodde precis bredvid en insjö på fastlandet. 

Då är det det där att vattna ur slangen eller ta reda på vattnet, men det gör vi. 

Men hur var det, duschvattnet vad gjorde ni med det? 

- Det vattnar vi med. Alltså vi står i en balja och sen så duschar vi och sen så öser jag 

upp med hink och så vattnar jag ute. 

Kör ni någon rening där emellan eller kör ni rakt på? 

- Nej, ja (Ingen rening) 

Hur upplever du vattenanvändningen på Runmarö i det stora hela? 

- Jag kan inte riktigt svara. Men jag har aldrig sett någon vattna sin gräsmatta eller 

något sådant. 

Upplever du att det finns en medvetenhet som den du har angående vattenanvändning? 

- Ja man tänker på att inte använda, sen tror jag inte det är många som samlar sitt 

duschvatten faktiskt. Men det gör jag kanske främst för att jag delar vatten med 

grannen. Annars kanske jag hade vågat ta mer vatten ur kranen för att se hur det gick, 

men det vill jag inte göra på sommaren. Att vi vattnade med vattnet och att det tog 

slut. Jag har flera kompisar och grannar som har skaffat system där de kopplar på från 
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hängrännorna och så har de stora 1000 liters tankar som de kör ner regnvattnet i som 

de kan vattna med. Och det är åtminstone tre eller fyra som jag känner till som har 

gjort så.  

Har du gjort något för att förändra vattensituationen på ön eller har det alltid sett 

likadant ut sedan du flyttade hit? 

- Det har sett likadant ut.  

Vet du någon som gjort någon förändring? Du pratade om regninsamling. 

- Ja 

Kommer du på någon annan som hittat på någon ny lösning? 

- En del åker till Viträsk och tar med traktor och släp och så har de pump med sig och 

så pumpar de upp i en 1000 liters tank och kör hem och ställer av den. Det är i alla fall 

två olika familjer som gör som jag vet.  

Har du tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen på ön i stort? 

- Nej, inte som något officiellt eller så där. Men jag har tänkt på det där, man läser om 

de som tar havsvattnet och konverterar det till dricksvatten. Det verkar ju väldigt bra, 

jag tänker varför gör inte alla det egentligen. Men jag kommer inte driva frågan det 

vet jag ju. Något annat jag driver är sophanteringen och sådant.  

Vad för typ av brunn har du? Grävd eller borrad? 

- Den är borrad. 

Hur renar du ditt avloppsvatten idag? 

- Ingen aning. Alltså grejen är att vi, jag delar ju vatten med grannen. Brunnen är under 

deras yttertrappa, och sen i deras källare har vi kompressor som pumpar upp vattnet, 

och pump och sådant. Vi har haft något sorts salt som man häller i för att rena. Men 

jag har ingen aning om hur vi renar.  

Har ni upplevt att det har fungerat bra ändå med brunnen i det stora hela? 

- Ja.  

Har det alltid fungerat som idag med brunnen? Har ni gjort någon ändring? 

- Vi har bytt pump för typ fem år sedan när den gick sönder mitt i vintern. 

Tycker du att ditt brunnsvatten smakar gott? 

- Ja. 

Har ni märkt av någon brist på grundvatten? Exempelvis sommaren 2018? 

- Nej faktiskt inte. 

Ni kanske har en väldigt djup brunn, eller bra med sprickor i berg och så.  

- Ja, det där vet jag ju, kan det vara 30 meter eller något sådant när vi bytte pumpen då 

var det ganska djupt.  

Känner du till någon på ön som haft vattenbrist, någon som sagt någonting? 

- Jag tror jag hört någon som haft ont om vatten, eller dåligt vatten. I Styrsvik har 

många dåligt vatten. 

Är det mycket metaller och ämnen i som inte ska vara i? 

- Dåligt med vatten skulle jag säga, och kanske inte så gott heller, jag vet inte riktigt. Vi 

hade en krog där nere precis vid bryggan och det var alltid krångel med deras vatten. 

Ni ska inte intervjua någon i Styrsvik? Där skulle det kanske vara intressantare 

egentligen.  
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Använder du regnvatten eller något annat än grundvatten? 

- Vi samlar ju regnvatten i tunnor och hinkar när det regnar, då springer jag ut med allt 

vi har och samlar vatten.  

Har du tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen för er egen del? 

- Ja jag är lite sugen på att göra som grannarna här och på något sätt koppla ihop det 

och gräva ner någon tank i backen här för att kunna samla regnvatten på riktigt. 

Istället för att springa med mina små hinkar.  

Vattnar du med regnvattnet? 

- Ja. 

Vad har du för känslor kring sjövattnet på ön? 

- Menar du sötvatten? 

Ja men Viträsket exempelvis vad har ni för uppfattning om den sjön och vattnet där? 

- Den kvaliteten vet jag ingenting om. Men Viträsk är ju störst, och så vet jag att 

Uppebyträsk som ligger mitt på ön som är lite mindre, där är det mycket, vad kan det 

heta, kolibakterier eller något sådant där. Jag vet inte varför egentligen. Det kan ju 

vara att det ligger hus precis där.  

Jag tror också att det ligger väldigt lågt, den sjön, så föroreningar kommer ner och det 

blir tillrinningar. Vi har haft handledare som är insatta och forskar mycket kring det 

här och då fick vi tipset att ta just Viträsket för att Uppebyträsket är misstänkt mer 

förorenat. 

Skulle du kunna tänka dig att använda grundvatten som dricksvatten och för 

matlagning, men annat exempelvis sjövatten som då kanske är lite mindre renat, till 

övriga funktioner under sommaren? 

- Ja. 

Skulle du kunna tänka dig att använda sjövatten som dricksvatten om det renas? 

- Ja. Fast jag kanske inte skulle vilja åka dit med en dunk eller tank. Om det kommer i 

mina rör så är jag glad.  

Har du någon erfarenhet av gemensamt VA här på ön? 

- Nej, alltså jag delar ju vatten och avlopp med min granne men det är det enda. Men 

jag tror inte, det finns ju inget stort system. Det kanske är andra som delar med sina 

grannar. Det finns ju inget som liknar fastlandet.  

Du tycket det har funkat bra att dela med grannarna? 

- Ja, det har det. Jag skulle gärna dela för det skulle säkert bli bättre rening om man 

hade som ett litet reningsverk på ett gäng hushåll. Vi är ålagda av kommunen att byta 

avlopp, eller uppgradera det i varje fall. Det har inte vi gjort än och jag har föreslagit 

att vi tre skulle gå ihop. Men det funkar ju så länge vi tre bor här, för vi har ju ett bra 

samarbete liksom. Men om någon skulle sälja och flytta då vet man ju inte hur det 

fungerar med den nya grannen och så där. Så det vore ju enklare om det var något 

större system som man bara kopplade upp sig på. Och att det är mer officiellt och 

finns stadgar, så här är det och så här fungerar det. Men jag skulle helst egentligen 

vilja ha biologisk nedbrytbart, så man slapp få hit en lastbil som tar med sig skiten till 

fastlandet och komposterar det någonstans. Det känns ju väldigt onödigt egentligen.  

Tänker du själva avloppet då? 

- Ja. 
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Så du skulle säga att för att få till ett gemensamt VA tror du det bygger på att få till 

något mer officiellt och att man har stadgar att luta sig tillbaka mot? 

- Ja. 

Har du koll på vad som krävs för att anlägga gemensamt VA? 

- Nej inte om det är i större skala. De närmsta där, de vill inte dela avloppssystemet 

liksom på oss tre för då skulle vi lagt det i backen här och så skulle de koppla ner sig 

och så hade man reningen här nedanför mitt hus. Där har jag avloppet nu, eller den 

här trekammarbrunnen och allt vad det heter, filtreringen och det som jag inte heller 

vet hur det funkar. Det skiter jag i.  

Vi har varit i kontakt med Värmdö kommun. Den jag fick prata med sa att för att få 

skapa gemensamhetsanläggning eller liknande här på ön så bygger det på att de boende 

tar tag i det och får vara med och investera. För att de sa att de mer prioriterar 

fastlandet.  

Vad anser du om en gemensam VA lösning jämfört med enskilda brunnar? 

- Att det vore mycket bättre tänker jag. Av flera anledningar. Dels för miljön så tror jag 

att det blir bättre renat än det här enskilda som vi har utspritt överallt. Och sen om 

man tog reda på saltvattnet, ja eller sötvattnet. Men det verkar ju vettigare att 

konvertera saltvattnet till dricksvatten och ha kvar den där sötvattentäkten som den är, 

så tänker jag, men jag vet inte egentligen.  

Det är väl det att jag tror det är väldigt dyrt att avsalta vatten, att det är det som är lite 

problemet. Och att det går åt mycket vatten, tyvärr.  

- Jaha, så det är ingen bra lösning? 

Alltså vi har ju läst lite, nu är inte vi de mest pålästa. Jag tror att ett grundvatten alltid 

är att föredra för det krävs minst rening. Men som du säger så är det kanske lite lättare 

att kontrollera hur rent vattnet blir om man tar till exempel saltvatten eller sjövatten. 

Problemet med saltvatten är ytterligare att även om du avsaltar det så är det 

fortfarande mycket natrium i det, vilket är dåligt för de som redan har högt blodtryck 

och sådana saker. Sjövattnet, det är ju inte helt självklart, vi ska ju ta vattenprover och 

se om det är rimligt att använda det också. Men det skulle också kunna vara en 

eventuell lösning att man tar saltvattnet. 

Hur tror du att en gemensam VA lösning skulle fungera på Runmarö, i det stora hela? 

- Ja det skulle säkert fungera bra. Men om det är så att det måste vara privat initiativ, då 

måste det vara några eldsjälar som driver det.  

Men om det finns eldsjälar som ändå driver på det här, tror du att de övriga boende 

skulle vilja ansluta sig då? 

- Nej inte alla det tror inte jag. Det är ju säkert jävligt kostsamt också att göra det.  

Vad skulle få dig att vilja ansluta dig till ett gemensamt VA på Runmarö? 

- Ja att någon drev frågan. Någon annan än jag.  

Men du känner ändå att om tillfället presenteras så skulle du ändå vilja haka på? 

- Ahh, det är också en kostnadsfråga såklart. Men i princip ja.  

Skulle du vara beredd att ta ansvar för anläggningen och säkerställa att hälso- och 

miljökrav uppfylls? 
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- Ja hade man en sådan där privat historia då fick man väl ha något rullande schema 

liksom och hjälpas åt. Ett år i taget eller en månad i taget eller någonting. Absolut, 

bara någon tänkt ut allting innan. 

Hur skulle du säga att gemenskapen är bland er som bor på ön? 

- Bra.  

Vi frågar för vi tänker att det kanske är lite det det bygger på också att man ska 

komma överens och så där för att uppnå en gemensam lösning.  

Finns det något mer du vill tillägga eller fråga oss om? 

- Nej jag tror inte det. Det vore ju roligt sen att se resultaten av ert arbete såklart.  
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10. Bilaga 4: Intervju 2 transkriberad 
Varför ville ni ställa upp på intervjun? 

- Alltså vattenfrågan är jätteangelägen, och naturligtvis är det angeläget med hur det är 

med grundvatten också, och brist på vatten och vattnets kvalitet. Vi hade tänkt att ta 

prover själva i alla fall, vi tog ju som vi sa för några år sedan, rätt många år sedan. Då 

hakar vi på det här.  

Hur länge har ni bott på Runmarö? 

- 80-talet, 40 år. Vi är sommargäster alltså. Vi bor i stan men vi bor här ute jättemycket 

när vi har slutat jobba. Vi är här mer nästan.  

Vad är det bästa med att bo här? 

- Naturen, miljön.  

Finns det något negativt med att bo här? 

- Nej det finns inget negativt.  

Hur upplever ni vattensituationen på ön allmänt? 

- För oss har det varit bra. Vi har aldrig varit utan vatten eller så. Men vi vet ju att 

många har problem. Till exempel att vattnet inte räcker till. Nere I Solberga vet jag att 

de måste vara mycket räddare om vattnet än vi här uppe, och i andra byar också. Och 

det kan vara riktigt dåligt vatten som i Kila, ett område där. Nu är det inte så många 

fastigheter här uppe, så det är inget problem med grundvattnet just här. 

- Nej och vi bor ju i skogen här också, lite off.  

Du sa att ni inte hade upplevt brist på vatten, inte ens 2018 när det var så varmt? 

- Nej.  

- Nej, å andra sidan var vi väldigt rädda om vattnet då. Vi hämtade sjövatten och 

vattnade, för vi har ju växthus. Vi tog inte vatten och vattnade. Det var väl 

vattenförbud? 

- Ja det kanske det var men vi hämtade. 

- Vi hämtade sjövatten.  

- Efter den sommaren har vi ju börjat med regnvatten också och samlar upp det.  

Är det för bevattning? 

- Ja bara.  

Har ni gjort något för att förändra vattensituationen här på ön allmänt, eller har ni 

tagit något initiativ? 

- Nej jag känner inte till att det varit något gemensamt.  

- Nej inget allmänt. Vi är små solitärer tyvärr, små byar. 

Har ni tänkt på någon åtgärd som skulle kunna förbättra vattensituationen på ön? 

- På ön generellt nej det har vi inte gjort. Alla har ju privata små egna brunnar.  

Har ni grävd eller borrad brunn? 

- Borrad 

Vet ni hur ert avloppsvatten renas? 

- Ja. Infiltration i mark.  

Är det markbädd? 

- Stenkista. Vi har ju mulltoa, och ingen diskmaskin. Vi håller på och ska göra om 

avloppet.  
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Är det av någon anledning? 

- Nej för att vi måste. För det här är ju så gammalt, vi ska ju ha ett som är 

miljövänligare. Och vi har hållit på med kommunen och bråkat, eller vi har inte 

bråkat. men förut så var det ju att man skulle gräva hiskeliga avloppsanläggningar. 

Alltså sådana som de kommer och tömmer. Vi har ju bara dagvatten. Sen så har vi ju 

väntat och så har de blivit vänligare. Mer positivt inställda, vi har hittat ett sådant här 

miljövänligt avlopp som vi kommer installera. Det är påbörjat faktiskt, 

ansökningsförfarandet hos kommunen.  

- Det var ju en från miljöförvaltningen från kommunen här och tittade på vår situation. 

Han sa att det är idealisk infiltration här. Att det lutar ut mot hela åkern här.  

- Men det är på g. Vi har ett ärende hos kommunen och sen ändrade vi, vi skulle ha en 

typ utav avlopp som någon i Kila har som vi känner. Och så har vi ändrat oss till ett 

annat miljöavlopp.  

Vet ni vad det är som skiljer sig mellan dessa två avlopp? Vad har miljöavloppet för 

förbättringar? 

- Först hade vi ju ett avlopp på gång som Mira och Robin har. Jag kommer inte ihåg 

vad det hette. Och sedan gick vi över till det här ’villa’, heter det. Alltså vi tycker att 

det är miljövänligt, det är ett filter som man komposterar va? 

- Man byter ut det än gång om året. Och då måste man ha speciella kärl som är 

godkända utav kommunen, när man komposterar själva filtret. Och det ska räcka. 

- Eller också eldar man upp det.  

Hur tycker ni det fungerar idag med brunn och avlopp? 

- Ja, alltså brunn fungerar ju jättebra. Avloppet fungerar men det är ålderdomligt.  

Ni pratade om att ni hade problem att det kom ner E. coli bakterier från grannen, har 

ni haft några fler sådana problem? 

- Nej. Vi delar ju brunn med grannen uppe på berget. 

- De har vattentoa. 

- Och det läckte ur den igenom infiltrationen och så rann det ner i brunnen där.  

- Ja det var en hiskelig historia för 20 år sedan. Kommunen blev inblandad och det var 

Länsstyrelsen.  

- Det var 25–30 personer som var sjuka här. 

- Och de fick ju till slut förbud att använda sitt avlopp och så fick de bygga om det. De 

har byggt om helt och hållet.  

Okej. Så det har inte varit några problem sedan dess? 

- Nej det har det inte varit.  

- Ja de är väl 30 år sedan? 

- Ja men det här nya avloppet det är inte så gammalt. 

- Nej nu har de ett väldigt avancerat. 

- Men de har alltså vattentoa och diskmaskin. De har ju en helt annan standard än vad 

vi har.  

Har ni gjort någon förändring i brunn och avlopp, eller har det alltid sett ut som det 

har gjort för er? 

- Ja det har alltid varit så. 

Hur tycker ni att ert vatten smakar? 

- Ja det är bra. 

- Det är så här brunt. 
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- Är det humus eller? 

Ja det kan det ju vara. 

- Jag ser det när jag fyller upp handfatet så kan jag se, men gud vad brunt det är på 

våren.  

- Ja det är nästan sankt där brunnen är. Och så rinner det ner från berget. 

Ni sa att ni hade använt sjövatten som bevattning. Har ni använt regnvatten också? 

- Ja. 

Ni har ju sagt att ni ska byta ut reningen för avloppsvattnet. Är det något annat som ni 

tänkt att ni skulle vilja göra med ert vatten och avlopp? 

- Nej vi har ju hållit på med den där frågan länge alltså hur vi skulle ha det, om vi 

skulle göra ett utav de här mer stora avloppen där det kommer en bil och tömmer. 

Men sen, ja vi har hållit på med det där fram och tillbaka alltså. Sen bytte vi toa till 

förbränningstoa, förut hade vi mulltoa. Och då bestämde vi oss för: Nej men vi kör 

det här, vi kör kompost. Numer är det ju bara du och jag, ja våra vuxna barn kan ju 

vara här också, men vi har ju så lite tryck på avloppet. Så det kommer passa oss.  

Vad har ni för känslor till sjövattnet på ön, Viträsket till exempel? Jag vet att ni sa att 

ni använder det för bevattning. 

- Ja, vi åker där vid strandkanten och bubblar upp. Jo men det är jättefint vatten, tycker 

vi. Och så känner vi ju grannarna där, och de säger att det är jätterent. Det är mörkt, 

men det är väl alla insjöar. Men det ska vara ett jättefint vatten. Det finns väl inga 

avlopp? Nej, det finns ingenting som går ner där.  

- Nej det finns ju knappt några fastigheter runt omkring. Det är någon sommarstuga på 

norra sidan.  

- Ja, men det är en sådan liten kåk där, jag tror knappast de han någonting. Nej det är 

fint vatten, tror vi, vi kanske får reda på något annat.  

Skulle ni kunna tänka er att använda grundvatten till dricksvatten och matlagning, men 

sjövatten på sommaren för till exempel WC och dusch? 

- Absolut, skulle inte du det? För att spara ja att använda ja, absolut. 

- Men det är ju frågan om man får hit det. 

Ja precis det är lite det vi är här för att undersöka. 

- Tankemässigt så absolut! 

Skulle ni också kunna tänka er att använda sjövatten som dricksvatten ifall det renas 

innan? 

- Ja, det skulle jag, skulle inte du det? Absolut! 

Har ni någon erfarenhet av gemensamt VA? Ni sa ju att ni delade med grannarna. 

- Vi delar brunn med grannarna ja. Ja det är den enda erfarenheten vi har. Nej jag har 

ingen annan erfarenhet. Och tankemässigt, alltså du vet vi har ju bott här så länge, och 

det är ju alla har sina brunnar alla har sina avlopp och alla har sina bekymmer med 

avlopp och hur ska vi göra det här och hur ska vi lösa det här. Och en del som jag sa 

tidigare har ju problem med vatten på sommaren, vilket vi inte har haft, men då är vi 

ju också rädda om vattnet tycker jag. 

Känner ni till någon på ön som har en gemensam lösning? 

- Nej, jag tror faktiskt inte det. Det skulle vara ifall man tar in sjövatten någonstans och 

renar, där man har extremt dåligt med vatten. Nej jag vet inte. 

Har ni koll på vad som krävs för att anlägga gemensamt VA för flera grannar? 



43 
 

- Nej, nada. 

- Nej de enda det är dem, vi har bekanta uppe i Norrtäljetrakten, men de blev 

tvångsanslutna till kommunalt vatten och avlopp, det är den enda jag känner till och 

det blev väldigt dyrt.  

Vi ska nämna att vi har varit i kontakt med Värmdö kommun. Vi frågade hur de tänkte 

kring gemensamhetsanläggning, och de sa att fastlandet var en prioritering. Så för att 

kunna få gemensamt VA här ute så bygger det på att de som bor på ön tar tag i frågan 

och får investera och så där. Så det är inte frågan om en tvångsanslutning.  

- Ja det är tvärtom. 

Vad anser ni om gemensamt VA, vad tycker ni om det, att man delar flera fastigheter? 

- Ja dela kan väl vara bra men vi känner inga behov för gemensamt avlopp. Det skulle 

vara vatten då, men vi har ju gott om vatten här.  

- Nej, vi är så invaggade i att det är så här liksom. Jag tror det som de åkte på i 

Norrtälje, där har ju diskussionen varit fram och tillbaka, och det är ju tomtområden 

på ett annat sätt än här. Här är vi fyra tomter bara precis, på den här plutten liksom. Ja 

det skulle vara någon i byn då kanske. Framtiden kan ju vara så i byn eftersom jag vet 

att det blir fler tomter där och vad som händer med grundvattnet. Så förmodligen 

nästa generation efter oss behöver nog fundera. Tror du inte? 

- Jo.  

- För jag vet ju att de har dåligt. 

- Där det anlagts nya tomter, de har varit tvungna att provborra först innan de får 

byggnadslov så att det finns tillräckligt med vatten.  

När ni säger byn, vad menar ni mer exakt? 

- Solberga. 

Finns det något som skulle få er att ansluta er till gemensamt VA? Till exempel ur 

miljösynpunkt. Ofta har men en bra rening eftersom det är flera som delar på det om 

man har gemensamt mellan flera grannar. Finns det något sådant ni kan tänka er att ni 

skulle dra nytta av? 

- Avlopp tänker du? 

Ja avlopp 

- Ahh alltså som en ideologisk fråga, ja absolut. Men jag har lite svårt att tänka mig hur 

det skulle gå till, vi har avstånd mellan. Jag tänker de på ängen de har ju byggt 

nyligen sitt hus och jag vet att de har haft problem med sitt avlopp. De har ju sådant 

där jätteavlopp det har ju vattentoa och allting och maskiner, tvättmaskiner och 

diskmaskiner. Men alltså tankemässigt, visst. Nej det finns ju ingen som säger nej här 

ska vi sitta och ha vårt lilla territorium, nej så finns det inte. Men sen kommer ju 

kostnadsfrågan också. Så, isåfall om någon skulle driva det. Till exempel med väg, vi 

vill ju inte ha någon väg, så drevs frågan och det blev en vägförening. Ja då måste 

man ju gå med. Då kan jag ju tycka att avlopp är en större fråga, viktigare för naturen. 

Men det känns inte något behov av det. Eller vad säger du? 

- Nej. I och med att vi bor så få här. 

- Jag skulle nog känna mig mer orolig om det var som ett tomtområde, ett regelrätt 

tomtområde. Då skulle jag nog vilja ha en lösning. Så man inte råkar ut för det där vi 

råkade ut för. Att en vattentoa läcker ner i brunn, det var ju hemskt. Hade vi bott i 

USA hade vi fått skadestånd så det bara svischar om det. Alltså man vet ju inte de har 

ju diskmaskin, allt vad den där skiten innehöll liksom, inte bara E. coli utan, vad är 

det diskmedel har, nitrit eller nitrat eller allt vad det kan heta. Vi sa det, det var ju 
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jättemånga år sedan vi hade advokat inblandad, de sa också det att hade det varit i 

USA hade ni fått rejält skadestånd.  

Skulle ni vara beredda att ta ansvar om ni ingick i ett gemensamt VA, att ta ansvar för 

att hälso- och miljökrav uppfylls? 

- Hypotetiskt ja det är klart, det är ju en angelägen fråga.  

- Och det är en viktig fråga. 

- Det är en viktig fråga ja. Hypotetiskt ja men självklart skulle jag vilja veta vad som 

händer och vara med och påverka.  

Skulle ni kunna tänka er att ansluta er om några andra på ön driver igenom frågan 

med gemensamt VA, och att möjligheten presenterades för er att ni kunde ansluta er? 

Känner ni att det skulle vara mer tilltalande isåfall? 

- Det blir nog en kostnadsfråga alltså vad skulle det kosta. Det får ju vägas emot. Men 

jag tror att det kanske skulle bli bättre avlopp. Vad skulle fördelarna vara liksom? 

- Ja det är det att det inte är några avlopp som läcker då, eventuellt. Så miljömässigt är 

det en stor fördel.  

- Ja men det tror jag också att det är.  

Jag tänker på gemenskapen bland er som bor på ön, hur tror ni att ett gemensamt VA 

skulle fungera, jag tänker på ansvar och så? 

- Jag tror alla på ön är måna om miljön, det måste jag ju säga, att de är måna om miljön. 

Sen är det det här, nu drar jag i väg lite, det här med liksom varför har somliga bilar? 

Med tanke på miljö. Vi bor på en ö, alltså bofasta pratar jag inte om, men andra. En 

del skaffar golfbilar för miljön, andra har fyrhjulingar, alltså ni förstår, det är hela 

spännvidden. Vad ville jag säga med det då? 

- När vi köpte det här då fanns det två bilar här. 

- Ibland händer det att det blir skiljaktigheter mellan sommargäster och fastboende.  

Vad kan det vara, kan du ge något exempel? 

- Nej det kan jag inte säga. 

Ingenting med vatten? 

- Nej. 

- Nej jag vet inte vad det skulle vara. Nej det kanske är att vår röst är inte lika viktig 

som de fastboende. De har högre status, när det gäller frågor kring ön så är det ju så.  

Är det något ni vill tillägga eller något ni vill fråga oss? 

- Nej jag tycker bara det är jättespännande det jobb ni gör. Och ja möjligtvis hur vi får 

ta del av resultatet på just vår brunn och generellt sen.  
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11. Bilaga 5: Intervju 3 transkriberad 
Varför ville du ställa upp på intervjun? 

- Därför att man vet ju att vattenkvalitén är väldigt varierande på ön och många har 

problem med vattnet. Både saltinträngning, det är arsenik, koppar, järn som jag fått 

veta här och det är också humus lite till och från. Det är ju superviktigt med vatten 

och eftersom alla här sitter med egen brunn liksom så skulle man bli utan vatten.. ja 

då har ju jag ganska nära till sjön men jag vet att den är väldigt kalkrik, och just den 

här platsen är det bara kalkberg, det kan man se i källaren här. Det är väldigt mycket 

kalk vet jag i just vattnet här hos mig. Men de är ju bara ett stråk, det kanske bara är 

200–300 meter brett över ön, sen är det granit på dem andra så där nere har dem 

arsenik till exempel i vattnet vet jag. Så aa det är mycket sådant.     

Hur länge har du bott på Runmarö? 

- Jag har bott i det här huset i 14 år och jag jobbar i stan så jag pendlar lite grann men 

jag har också en lägenhet i stan. Så jag bor väl lite 50/50 men från och med nästa år 

kommer jag bo här permanent för då går jag i pension.  

Vad är det bästa med att bo här? 

- Det är ju naturen och det sociala umgänget, jättekul! Det är som att bo i en.. jag är 

uppvuxen i en småstad i Värmland så jag är van vid att ha mycket kontakt med 

människor.. och Stockholm har ju sin tjusning därinne men här är man verkligen.. 

alltså jag trodde när jag flyttade ut att det skulle bli mer isolerat, så är det tvärtom. 

Man umgås ju och hjälper varandra, och har olika.. jag är med i ett fårkollektiv till 

exempel. Vi är 13 stycken som har får här tillsammans och vi hänger ju gärna där 

även om vi inte behöver jobba liksom bara för att umgås.  

Finns det något negativt med att bo här? 

- Nej jag kan inte komma på det, nej jag tycker inte det.  

Hur upplever du vattensituationen på Runmarö? 

- Ja men som jag sa, det verkar som att många har olika problem med.. vad säger 

man?.. medel eller vad kallar man det? Arsenik, koppar och så vidare, kalk och så. 

Det är inte så jäkla bra egentligen alltså, jag tror inte det. Snackas inte särskilt mycket 

om det ändå liksom, alla går väl på sitt och jag vet att några inte vill ta prover ens för 

att de misstänker att svaret skulle bli förjäkligt så. Jag kan inte säga mer än så.  

Men du upplever ändå att folk kanske inte är så öppna om hur den egna brunnen ser ut 

då eller? 

- Jag törs inte dra det så långt, men jag tror alla är lite oroliga för att.. kommer vattnet 

att räcka? Kommer det hålla den här kvalitén? Och sen om det är någon som bygger 

och så ska det borras en ny brunn, vad händer då? Spricker berget?  

Så det finns ändå en viss medvetenhet? 

- Absolut, vatten det är ju superviktigt här ute.   

Hur upplever du vattenanvändningen på Runmarö i stort? 

- Alla är ju måna om.. man vet ju att det finns en risk att brunnen sinar, så alla får ju 

vara lite försiktiga. Och på sommaren då när det är snustorrt och det ska vattnas i 

trädgårdar, då står det ju här nere pumpar och pumpar upp i sådana här kubikkärl var 

och kör iväg. Så det här funkar ju som en vattenreservoar, även jag hämtar vatten här 

nere ibland. Men å andra sidan då så blir man ju då väldigt mån om att ställa ut tunnor 

överallt vid avrinningar ifrån taken.  
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Du tänker regnvatteninsamling?  

- Regnvatteninsamling är jätteviktigt. Vi vattnar ju fåren med det till exempel för att 

slippa ta någon annanstans. Och bakom det lilla uthuset där borta har jag ett sådant 

gammalt badkar som står under en takränna. Så man tänker till liksom.  

Men du använder det till bevattning och så?  

- Ja så är det.  

Har du gjort något för att förändra vattensituationen på ön, eller har det alltid sett 

likadant ut? 

- Alltså om man pratar generellt så har ju tekniken för att sätta in filter, har ju liksom 

kommit efterhand. Förr i tiden så hade man ju inte den möjligheten och dessutom, lika 

som på avloppssidan, kraven har ju ökat. Det är mycket tuffare nu, det tycker jag är 

bra förstås, men alltså bara för 25 år sen så var det folk som släppte avloppsvatten rakt 

ut ner i ett dike och så bubblade det i väg. Det var till och med skit med ibland. Så det 

har de blivit mycket tuffare med nu.  

 

För att komma till mig här då så vi tog ju tidigt vattenprover, vi har borrat en brunn 

där ute 73 m ner och den gav 300 tim-liter eller någonting. Då tog vi vattenprov och 

det visade sig att det innehöll väldigt mycket kalk, det är liksom de värsta. Sen var det 

ju två olika sorters järn, som inte var så bra. Så då köpte jag och min dåvarande fru 

filter som står här nere för att hantera det liksom. Sen så dök det upp lite gulfärgat, då 

köpte vi filter men så vart det lite humus och så där, då köpte vi ett filter till och det är 

väl egentligen det enda som är någorlunda i tjänst. Så efter det här vet vi kanske lite 

mer vad vi behöver skaffa mer. Jag har ju barnbarn och så som springer här, så man 

vill ju att dem ska kunna dricka vattnet utan att det blir något tok.  

Det här filtret var det humusfilter, eller var det filter för något annat?  

- Det var filter för annat, det är tre olika filter egentligen. Så det är kalk, järn ungefär 

och humus.   

Vet du någon som har gjort en förändring? 

- Det är ju skytteltrafik här nere med olika som är måna om sina trädgårdar och så där. 

Det vet jag att det är gjort. Sen antar jag att dem som har saltvatteninträngning, jag vet 

inte riktigt vad dem gör för jag har klarat mig, dem bor ju närmre själva havet. Erni 

kan det där, det är rätt person att fråga om det så han kommer kunna svara mer på det. 

Jag har inte riktigt koll så där tyvärr.  

Har du tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen på ön i stort? 

- Nej det har jag inte gjort. Alla sitter med varsin brunn, så att skulle det nu finnas en 

möjlighet att få ett kommunalt vatten eller ett kommunalt avlopp eller så, det tror jag 

skulle vara väldigt uppskattat. Det är ett jäkla ingrepp, jag har ju sett hur dem jobbat 

på Värmdö nu och det tar ju år att fixa det. Och nu har vi jobbat med fiber här, för att 

få in i huset, och det tar ju också flera år så det är ett jätteprojekt.  

Anledningen till att vi lite frågar om detta är då vi varit i kontakt med Värmdö 

kommun och frågat lite. Dem har sagt att de prioriterar fastlandet, så för att få till en 

gemensam lösning så bygger det på att ni boende kommer ta det initiativet och 

investera.  

- Här på Runmarö finns det fler olika föreningar och det finns en som heter 

Intresseföreningen. De har hand om det tekniska: vägar, kanaler, parkeringar, vatten 
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och allt sådant. Och där sitter det väldigt bra folk liksom, som också har kontakt med 

kommunen och sitter med i Skärgårdsstiftelsen å ena sidan och funkar som ett 

tekniskt expertråd åt kommunen. Så Runmarö Intresseförening är bra.  

Vad har du för typ av brunn? Hur renar du ditt avloppsvatten idag? Hur fungerar det 

idag? 

- Borrad brunn, 72 m djup.  

Vi hade det från början men jag tror att dem spelat ut sin roll, dem håller ju i några år 

och jag har inte uppgraderat det. Från början så var det som jag sa då järn, kalk och 

humus. Och nu är de väl i princip bara humusfiltret som är lite i tjänst, så allt behöver 

uppgraderas. I princip rinner det nog rakt igenom.  

Nej men jag har inte skött det här, inte uppgraderat filtren när de skulle uppgraderats. 

Sen kan inte jag svara riktigt på hur illa det är, om de funkar 10% eller 22%, det vet 

jag inte.  

Det var någon vi pratade med som hade för några år sen problem med att grannens 

avlopp läckt in. Har du haft något sådant problem?  

- Nej vi ligger ganska ensligt här, så jag har inte haft sådana problem. Jag vet att i 

kåken upp i baken där så klarade inte avloppssystemet av, dem hyrde ut till en familj 

med två barn och det kloggade ihop. Varit kolibakterier och så. Men nej brunnar har 

inte sinat och här är det liksom många barn och barnbarn på sommaren, då får man 

höja fingret och säga nu duschar ni inte mer än absolut nödvändigaste.  

Det här kalk, järn och humus.. det är för dricksvatten eller hur? Avloppsreningen hur 

ser den ut?  

- Jag har en tvåkammarbrunn här nere för att vi har en mulltoa så vi har ingen 

vattentoalett och det är rätt skönt. Så under huset så finns det ett multrum, så det är 

bara bad- och duschvatten.. dusch, tvättmaskin och det som rinner ur kranen.   

 Har det alltid fungerat som idag? 

- Ja.  

Tycker du ditt brunnsvatten smakar gott?  

- Alltså det känns att det är kalk i, jag tycker det. Det är lite strävt liksom torrt. Och det 

känns som att tittar man i duschen där så blir det ju kalkavlagringar på duschväggen 

ganska mycket. Smaken är det inget fel på, färgen är också förhållandevis bra. Ibland 

är den lätt pissgul så, då är man lite orolig för vittvätten.. hur det ska gå med den. Det 

går ganska bra.  

Du har inte haft några problem med kalkavlagringar i rör eller så? 

- Nej.   

Har du märkt av brist på grundvatten? Sommaren 2018? 

- Nej, men vi är sparsamma då ska man veta.  

Använder du regnvatten eller annat än grundvatten? 

- Till bevattning.  

Har du tänkt på en åtgärd för att eventuellt förbättra vattensituationen för er egen del? 

- Ja, det beror på resultatet av det här till exempel. Hade inte ni kommit så hade jag 

skickat in ändå, för det vet jag att Värmdö kommun har ju man åker och hämtar en 

väska där och fyller på och så skickar man till Linköping eller Norrköping tror jag.  

Det tror jag folk är ganska… ni måste ha fått många svar på det här va?  
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Ja det var många som ville…  

- Det säger ju en del om intresset av vattnet här ute, tycker jag ni kan ha med i  

eran beskrivning sen. Folk har pratat om det liksom.  

Vad har du för känslor kring sjövattnet på ön?  

- Då pratar vi om det där sjövattnet va?  

Ja vi kan specificera det på Viträsket.  

- Bra, jag vet att det är mycket kalk i den liksom. Det bor en biolog här på ön som bor 

100 meter i den riktningen, som jobbar som konsult. Han menar på att det här är ju 

som en källa i dagmiljö så att säga, det är tillrinning både underifrån och på sidan men 

om 1000 år finns inte sjön kvar. Då kommer den vara uttorkad, man ser ju hur det 

gnager i kanterna. Att det heter Viträsk beror på att vattnet är så klart och det beror på 

att det är så mycket kalk. Så har vi Svartträsk längre bort och det beror på att det är så 

svart därför att där är det så mycket humus. Så namnet har man efter miljön. Finns ju 

bäver, jättemycket fisk, jättemycket gäddor och abborre, utter. För djuren tänker man 

att det är bra med sjön. Det är ganska mycket vilt på ön. Ska man ta det rent 

komfortmässigt, för det är ju ingen badsjö, det är dybotten så man vill inte bada i den 

där sjön. Däremot så har vi några sådana där extremsportare på ön som tränar och 

simmar här. Det som är bra är ju att det blir varmt och skönt snabbt i den här sjön.  

Vet du hur djup den är ungefär?  

- Nej, jag skulle inte tro att den är djupare än fem meter någonstans. Och det är ju en 

möjlig vatten.. lite rening på det där. Jag har funderat på, för jag har ju lite odling och 

så där borta, om man skulle försöka få ut någon slang och liksom ta upp och så.  

Kan du tänka dig att använda grundvattnet som dricksvatten och vid matlagning? Men 

annat exempelvis sjövatten, mindre renat vatten, till övriga funktioner under 

sommaren? 

- Ja det skulle jag faktiskt kunna tänka mig.  

Kan du tänka dig att använda sjövatten som dricksvatten om det renas?  

- Ja om det renas, absolut.  

Har ni erfarenhet av gemensamt VA? 

- Nej inte mer än i stan och det säger ju ingenting egentligen.  

Har du/ni koll på vad som krävs för att anlägga en gemensam VA? 

- Nej.  

Vad anser ni om en gemensam VA-lösning respektive enskilda brunnar? 

- Ja det tycker jag skulle vara intressant kan jag säga, jag har ingenting emot 

det. Sen är det tusen frågor som dyker upp då antar jag.  

Men du skulle vara öppen för möjligheten att ha gemensamt VA? 

- Absolut.  

Hur tror du gemensam VA skulle fungera på Runmarö? 

- Ja nu är ju inte jag vare sig biolog eller tekniker.. Alltså jag tycker stämningen 

är så bra på ön och nu har vi precis gått igenom ett stort gemensamt projekt 

med fiber liksom. Det är bra förarbete kan man säga, det finns duktigt folk 

som skulle kunna vara logistikansvariga och tänka till. Många smarta 

människor på ön. Alltså tekniskt kan jag ju inte svara på..  
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Vi tänkte nog mer om du tror folk skulle kunna driva den tillsammans.  

- Ja det tror jag.   

Skulle du kunna tänka dig att vara en av de som driver på den här frågan eller ser du 

gärna att någon annan driver den här frågan, och du då gärna hakar på?  

- Som jag sa på den här ön finns det olika föreningar som jobbar med olika 

saker och många vet att man måste dra sitt strå i stacken. Sen får man välja då 

om man ska gå med Hembygdsföreningen, Idrottsföreningen, 

Intresseföreningen eller vad det nu är liksom. Alla sitter på någon post redan 

nu, jag sitter i Hembygdsföreningen till exempel och är med i fårkollektivet. 

Men det vet man att ska det bli något så måste vi alla hjälpas åt. Och det här är 

en så spännande sak så det skulle absolut finnas en möjlighet och kunskap. 

Och det finns ju grävmaskiner på ön, hela hantverks- och byggsegmentet finns 

på ön. Så man behöver inte köra ut maskiner. För det kommer det ju krävas.  

Det finns ju en näringsdel i det här också, att det ger arbete. För att kunna bo 

här ute, det handlar ju om att kunna försörja sig och en sådan här sak.. säg att 

det är 300 som bor permanent på ön, sen på sommaren är det de tiodubbla. Det 

är många sommargäster som inte kan och vet så mycket, men som har stålar 

och vill att det ska funka. Så det finns säkert ett underlag för att få ekonomin 

eller vad man ska säga.  

Vad skulle få er att vilja ansluta er till ett gemensamt VA på Runmarö  

- Bättre vattenkvalité, rimlig ekonomisk kostnad, att det är hållbart på sikt.. att 

det inte blir för stora ingrepp i naturen.. aa så. Man vill ju behålla den här 

lantliga känslan på ön, det finns ju ett gäng här som vill asfaltera vägen, sätta 

upp gatlyktor och så. Sen finns det ett gäng som vill behålla grusvägen, inga 

gatlyktor. Jag vill att hållbarhetsaspekten, både ur kulturell och naturvårdande, 

att det tas väldigt stor hänsyn till.  

Skulle du vara beredd att ta ansvar för anläggningen och säkerställa att hälso- och 

miljökrav uppfylls? 

- Svår fråga. Nu tänker man att kommunen här skulle vara tacksamma om dem slapp 

bry sig om det men det krävs väl lite mer än så. Vi har ju en sopstation på ön till 

exempel och den är alla väldigt mån om. Hon som är ansvarig för den är ju anställd av 

kommunen för att sköta den, så det är ju ett jobb för henne. Nu vet inte jag vad som 

krävs för att sköta en vattenanläggning, men om det ger jobb då är det ju bara bra. Om 

det inte ger jobb så har vi ju intresseföreningen som ändå skulle kunna ta den.  

Hur är gemenskapen bland er som bor på ön? 

- Jättebra, den är otroligt spretig. Det är ju hela Sverige i ett tvärsnitt, ifrån yttersta 

högern till yttersta vänstern liksom alla finns med här i. Och det är klart man får 

hjärnblödning på vissa men när man ändå har så mycket gemensamt, alltså man stöter 

på varandra i affären, man anlitar varandra i olika syften, går på samma biofilmer, 

samma flakmoppe-loppis eller vad det nu är. Så filar man av de här vassaste kanterna, 

så det finns många bra människor som både tänker och beter sig vuxet. Det blir inte 

konfrontativt, utan det blir liksom ändå att man försöker förstå varandra. Jag är 

jättelycklig över att vara här, jättemysigt. 

Så du tror att en gemensamhetsanläggning, sett ur hur man kommer överens och så, 

skulle kunna funka?  
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- Ja, det är ju bara en gissning, men jag tror det. Det är ju många viljor, det kommer ju 

definitivt vara några som sätter sig på tvären. Så är det ju alltid. Majoriteten kommer 

ändå att tycka det och då blir det väl så helt enkelt.  

Finns det något mer du vill tillägga eller fråga om? 

- Ja det vet jag inte just nu. Jag kommer inte på någonting, isåfall så messar jag eller 
någonting.  
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12. Bilaga 6: Intervju 4 transkriberad 
Varför ville du ställa upp på intervjun? 

- Därför att jag är väldigt lycklig med mitt reningsverk, jag är så stolt över det. Att det 

blev bra till slut, det var motigheter vid installationen och inte självklart att det skulle 

funka att ha en gemensam anläggning som vi har och det var svårt med placeringen av 

verket. Det var en del svårigheter, även vid valet av vad vi skulle välja för typ av 

avloppsanläggning, det var inte heller helt självklart. Men det var så många vinster i 

det här att vi kunde ha tvättmaskin, vattentoalett osv; 3 fastigheter dela på det här. Jag 

är jätteglad för att det gick så bra som det gjorde.  

Hur länge har du bott på Runmarö? 

- Hela mitt liv har jag bott här ute och vi har bott här vår släkt i 400 år tror jag minst, så 

att det ligger mig varmt om hjärtat. Ja släkten härstammar otroligt långt tillbaka, vi 

har varit lotsare nämligen så att jag har bott här alla år av mitt liv och min mamma, 

mormor… så långt jag kan minnas tillbaka. Det är en jätte angelägenhet att kunna bo 

här ute året runt. Jag flyttade ut hit permanent 2015 men jag har ju haft sommarhus 

här tidigare.  

Vad är det bästa med att på här? 

- Friskluft och att det känns hälsosamt och att jag känner någon typ av rötter, det går ju 

inte att komma runt det, jag känner mig väldigt rotad här. Jag har mina barn, min 

syster och alla hennes barn och massor av släktingar. Hus och människor som man 

har varit trygg med och vuxit upp med.  

Finns det något negativt med att bo här? 

- Inte för mig personligen. Alltså det är klart.. vi har ju en matbutik och den är jag 

jättelycklig för, den är öppet året runt... och det är lite så att det är klart vi har kanske 

inte så här otroligt mycket kulturutbud men det finns dock, det finns på ön. Och ön 

varierat många kulturpersonligheter; konstnärer, författare.. så det är inte så, även om 

det ursprungligen har bebotts av människor som fiskarbönder, men även munkar på 

1200-talet. Ön skänktes av Magnus Ladulås år 1288 till Franciskanorden, munkar, 

som bröt kalk här. Och den kalken användes till bygget av Riddarholmskyrkan bland 

annat. Kalket på Gotland är finare visar det sig så då slutade kalkbränningen och 

brytningen här ute.  

Varför valde du att ha gemensamt VA? 

- Det började med att jag fick en väldigt bra kontakt med en på kommunen som var 

miljö.. vad heter det? Miljö.. Aa spelar det någon roll?.. han pratade sig varm om just 

det här fabrikatet och han sa det; ju fler ni är desto bättre och är det en fastbunden 

eller flera fastbundna människor så är det ytterligare bättre, därför att då tillför man 

rätt sorts bakterier till själva reningssystemet.  

Och han pratade sig varm om att gå ihop, var flera på det så kan ni hjälpas åt och 

sköta det. De får egentligen inte vara partiska men han gjorde det iallafall, och jag 

förstår att det var rätt tänkt och att vi hoppade på det. När kommer jag själv få välja?.. 

då väljer dem åt oss i skolan. Och det är vad han sa också, det är så säkert, det är så 

pålitligt, det har bäst rykte. Sen finns det en uppsjö av andra sorter, men jag är lite 

miljömedveten så att jag ville ha någonting som jag var säker på skulle fungera. Och 

att jag skulle ta med mig min dotter och den fastighet som hon bebor på sommartid, 

det var ju givet liksom för jag snodde ju hennes vatten i brunnen. Att det skulle kunna 

vara gemensamt även där, och sen att indikera en granne med skärgårdens minsta 

tomt. Han har inte plats för stora anläggningar som ju faktiskt ändå inte behövs, vi 
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behöver inte ha de där enorma tre-kammarbrunnarna. Det här tog ju betydligt mindre 

plats.  

Hur delar ni upp underhållet av reningsverket?  

- Jag är väldigt pedantisk så jag har ju en bok här med ett schema, där vi har rullande 

månader och ansvar. Där för man anteckning på vad man har gjort, resultat och vem 

som har gjort det under den innevarande månaden. Nu har det ju varit Corona så jag 

har fått dra ett ganska tungt lass, men det finns människor man kan anlita så det har vi 

självklart lagt in vid det här året. Min dotter och hennes man är dem som är duktigast 

och starkast. Men för att vi skulle orka häva upp det, för det är ändå ett tungt lyft med 

en slamsäck, så har jag då installerat den här lyftanordningen.  

Kan du beskriva lite, vad är det man ska göra när man ska underhålla?  

- Man ska alltså ta ett slamprov på slamnivå, man tar ett litermått och doppar ner det i 

en speciell kammare och den slamnivån bör inte överstiga 30% för då blir det för 

mycket slam och då orkar inte verket rena riktigt. Och då ska man ta säcken som är i 

den behållaren där, lyfta upp den med hjälp av kranen, fösa bort den till en 

komposteringsbehållare med två kamrar. Och det här är minimikravet från 

kommunens sida för att vi ska få tillstånd att kompostera, då måste vi ha det på det här 

sättet. Då ska säcken dit, skäras upp, släppas ner och sen byter man ut mot en ny säck. 

Och det här gör vi ungefär sex stycken säckbyten per år, det är ju underhållet. Man tar 

bort fröskal till exempel om man äter chiafrön, dem smälter inte kroppen, dem 

kommer ut här och groddar sen. Sen ska man också fylla på en sorts klogg-medel i 

form av kemikalier och det gör man i den tanken där. Och det är i stort sett det 

underhåll det handlar om, förutom det vår servicetekniker sköter. Han kommer hit 

med egen båt 2 gånger om året enligt avtal och då byter han ut filter eller lite 

småsaker som vi själva inte kan göra. 

Den här anläggningen här ute som samlar upp regnvatten, var det de ni använde till att 

spola?  

- Ja det gör jag, för jag tycker det är skojigt att spola rent här. Då har jag en slang och 

en 3-kubik regnvattentank som är nedgrävd under marken, och dit samlas allt 

regnvatten från bostadshuset. Och det använder vi då naturligtvis året runt, det lilla 

huset är isolerat så det ska inte frysa där. Men då använder jag det till att spola rent, så 

man behöver inte ta från sin dricksvattenbrunn.   

Det här regnvattnet, använder ni det till något mer än att spola rent här? 

- Ja jag använder det till gräsmattan. Det är jättebra om man nu behöver vattna 

gräsmattan, ibland blir det så torrt under långa perioder och då är det mycket mer 

okej. Det är inte riktigt okej att använda dricksvattnet eller grundvattnet rättare sagt, 

men tar du regnvatten så kommer ju det tillbaka ner så då blir det rätt tycker jag.  

Det är många här på ön som har egna privata brunnar och inte delar med någon. Vad 

anser du om gemensam VA respektive egna brunnar? 

- Jag har dricksvattenbrunn gemensamt med min dotter och borrades på 50-talet av 

mina släktingar och då står det i papperna att den gav ungefär 400 tim-liter. Vi är inte 

så många i våra hushåll, alltså jag bor själv och har kanske någon väninna som stannar 

längre. Och min dotter, ja de är visserligen 4 personer men dem är inte alltid här 

samtidigt. Så att det räcker till våra behov, men man ska veta att det går faktiskt åt 

ganska mycket vatten, vi har blivit lite bortskämda med det. Att vi är vana med att bo 

i stadsmiljö, vi förbrukar, vi har WC, vi duschar, vi förbrukar ganska mycket vatten 

per person. Nu kan inte jag dem siffrorna men det är lite intressant jämförelsetal med 
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vad min ska ge.. säg 400 tim-liter men det är inte så mycket, det är ganska lite. Men 

jag tycker... självklart vet ju jag att folk här har fått in arsenik till exempel i sina 

dricksbrunnar, och då tar dem sjövatten och renare det. Det måste man ju göra, finns 

inget annat sätt.. man kan ju inte borra som en ost så.. Men jag tycker det är bra, ju 

mer gemensamt man har desto mer förstår man att vi har ett gemensamt ansvar också. 

De är min bestämda uppfattning att man behöver förstå verkligheten, man behöver 

lära sig att vara lite snål som vi verkligen har fått lära oss by doing det här 

reningsverket. Att vi diskar aldrig stekpannorna i vasken med massa Yes utan vi 

torkar ur dem med hushållspapper och i värsta fall lite vatten, så slänger vi det i 

häcken. Sen att det inte är självklart att duscha i onödan och tvätta håret, liksom att 

man är lite sparsam med vattenförbrukningen för det är ju allas vårt gemensamma 

grundvatten. Så där tycker jag nog att alla har ett ansvar att ta.  

Så du skulle säga att du känner att du blivit lite mer uppmärksam på hur mycket vatten 

du förbrukar nu när du flyttat ut hit på heltid? 

- Ja verkligen, jag tror inte att jag stod och torkade ur stekpannorna med samma iver 

när jag bodde i stan. Det kan jag erkänna lätt att det inte var något som stod högt upp 

på agendan, utan då tänkte jag nog bara att jag tar lite mer Yes. Så tänkte jag att det 

som händer i Henriksdal, det är inte mitt problem. Men nu händer det hos mig och då 

är det mitt problem, så vi är noggranna med att kolla varandra; du torkar väl ur 

stekpannan? 

Hur tror du att gemensamt VA skulle fungera på Runmarö i stort om ännu fler 

fastigheter sammansluter sig och har gemensamt?   

- Jag tror att avlopp det är ju önskvärt att fler går samman, självklart bara man får lite 

mer stöd om man säger.. kommunen får ju inte rekommendera.. de behöver någon 

slags konsulting där varje privatperson kan få information, hur gör jag bäst här då om 

vi tänker på miljön och så där. Men apropå avlopp så.. det är många som går omkring 

och smyger främst för att dem har tre-kammarbrunnar. Och nu visar det sig vara ett 

domstolsmål i Växsjö nyligen där det omvända, så att kommunen måste bevisa att det 

här inte är en skada för människor och djur. Där kan jag tipsa om en person Roland 

Ekstrand, han är gammal Folkpartist politiker och han har skrivit en del litteratur om 

det här. Hans namn nämndes i samband med det här.. jag känner honom lite grann 

personligen och jag är engagerad i ett annat avlopp, min systers avlopp, och jag hade 

lite tankar om hur vi skulle kunna lösa hennes problem. Men hon har inte sådant här 

som jag, hon har bara konventionellt men hon har två fastigheter med sönder, 

barnbarn och så där. Hon hade problem med sina avlopp och det är inte alls så 

ovanligt. Jag försökte på något vis att få rätsida på hennes avlopp och hon ville ju det 

givetvis väldigt gärna också, och då fick vi en kontakt med Roland Ekstrand på.. eller 

ja han är ju pensionär idag.. före detta politiker.. miljö- och klimatfrågor är hans 

hjärtefrågor.  

Men han har jobbat på Värmdö kommun? 

- Han har jobbat på Värmdö kommun, som politiker. Han är väldigt kunnig framförallt, 

han kan väldigt mycket om just det här med markretention och vad fosfor och kväve 

är, hur man ska tänka kring det. För det är ju inte givet att det ska bort allting.   

Skulle du kunna tänka dig att dela vatten och avlopp med fler på ön? 

- Det får jag inte för det här är dimensionerat bara för de personer som redan är här, så 

det är inte möjligt att göra. Innan jag startade upp det här så var jag ute och frågade 

massor av grannar, men det här var dem napp jag fick. 
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Om det skulle varit större intresse så skulle alltså flera kunnat ansluta, och då skulle 

reningsverket varit större?  

- Ja så är det, vi måste ha en dimension som är anpassad till antalet personer eller 

rättare sagt fastigheter, för det är kopplat till fastigheten det där ju. Jag personligen.. 

det var precis vad man förespråkade på kommunen, alltså detta är ju 20–30 år sen 

kanske som jag höll på med det här.. när jag startade upp med det här.. att prata 

avlopp liksom med kommunen. För jag tycker det är en intressant fråga.  

Vad tänker du kring det här med sjövatten hör på ön, vad har du för känslor kring det? 

- Nu är det ju inte insjö jag skulle.. jag har ju så nära till havet och där har man ju.. jag 

vet ju flera fastigheter härikring som tar upp sjövatten och renar det. Så skulle jag få 

något problem så skulle jag självklart använda mig av sjövatten.  

Är det Östersjön du pratar om eller pratar du om insjöar?  

- Det närmaste jag har är ner till vattnet i havet. Insjö är långt för oss bort till Viträsk, 

det är en bra bit dit.  

Så vi/ni tror för er som bor här skulle det isåfall bli mer aktuellt att ta vatten från 

Östersjön? 

- Ja.  

Är det några som gör det?  

- Ja det är faktiskt redan några som gör det, dem fick arsenik i sitt vatten så dem var 

tvungna att ta upp ur sjövatten.. och då menar man inte insjö utan då menar man 

sjövatten.  

Så dem tog det medan dem försökte få det fritt från arsenik eller gör dem det 

fortfarande?  

- Nej dem gör det fortfarande, de fortsatte med det.  

Behövde dem höra av sig till kommunen om det eller får dem bara ta? Vet du något om 

det? 

- Hmm nu ska vi tänka här.. Alltså du vet för att borra en brunn med vatten eller dra 

upp sjövatten, jag tror inte att man behöver tillstånd för det. Jag tror faktiskt inte det, 

men avlopp däremot är otroligt rigorösa bestämmelser kring.. det är möjligt att man 

måste ha tillstånd.. man måste ju kanske dra ledningar över andras fastigheter, och då 

kanske man måste ha servitut på det. Och det servitutet ordnar ju Lantmäteriet, det är 

lite så. Så att det kanske man måste ha ett tvingande tillstånd att det här.. den här 

familjen hade ju småbarn till och med, det var ganska läskigt för dem när dem testade 

vattnet.. och då löste dem det med hjälp av sjövattnet.  

Har du märkt någon brist på grundvatten någon gång?  

- Jag har aldrig varit med om det.  

Inte ens 2018?  

- Nej vi har aldrig varit med om det.  

Vet du någon annan som har det?  

- Jag vet det min syster för nästan 40 år sen, då hade hon två småbarn.. då bodde hon 

här ute på sommaren och hon har på ett annat ställe en annan brunn.. hon bor inte så 

långt härifrån och då var det så lite vatten.. och med två små, små bebisar så tyckte 

hon det var.. så hon åkte in till stan istället. Och sen rinner ju vattnet till sen, det 

kommer ju till sen.  



55 
 

13. Bilaga 7: Intervju 5 transkriberad 
- Jag kommer inte ihåg vilket år det var, om det var 2014 som man ändrade 

gränsvärdena, det kanske ni har koll på? 

Vi har inte stenkoll 

Inte just nu nej 

- Då är det såhär att vatten som varit tjänligt förut är idag otjänligt. De har sänkt 

gränsvärdena. Och då kan man säga såhär att beräkningen på otjänligt och tjänligt 

vatten, det är att man dricker det varje dag 365 dagar om året. Så att om man har ett 

vatten som ligger på gränsvärden och är här ute någon månad eller två om året, om 

man inte tycker det smakar äckligt så är det liksom ingen fara va. Men det är om jag 

dricker varje dag flera liter. Men man måste ju sätta gränsvärden för det som bor fast 

och använder vatten dagligen.  

Hur länge har du bott på Runmarö? 

- 1987 kom jag hit. Jag bor inte här men jag är här mycket, jag jobbar här.  

Så du har fastighet på fastlandet också? 

- Jag har ett hus i stan också.  

Vad skulle du säga är det bästa med att vara här på ön? 

- Vi kan säga såhär, nu bor jag ju på fel sida av ön som är igenvuxen. Jag kommer från 

västkusten. Andra sidan av ön är ju öppen va. Men ön som helhet, den är stor och 

levande. Det är mycket olika människor som kommer. Med åren har den ju blivit mer 

en medelklass ö så att säga. Från början när jag kom hit då var det liksom mer fattigt 

folk som var här så att säga, arbetarfamiljer. Men sanna mig fullt, det här är nära stan, 

40 minuter till stan och halva Södermalm har ju skaffat sig bostäder och grejer. För 

bodde jag på Södermalm i många år, och när man går här så möter jag samma 

människor som jag gjorde på Folkungagatan.  

Skulle du säga att det finns något negativt med att bo här? 

- Ja om man bor fast så är det ju negativt, jag skulle sakna ett aktivt kulturliv. Jag skulle 

sakna mycket sociala kontakter och jag skulle inte vilja ha barn på en skola som har 

20 elever sammanlagt i alla årskurser. De ungarna som jag känner, jag har ju två 

kullar barn, de största jag har nu är 36 och 33, 37 snart och 34 snart och deras 

kompisar som var fastboende här, de var inte bra. Det var inte bra alltså även om 

skolan kan vara hur bra som helst och lärarna kan vara hur bra som helst så, de 

förlorar någon social kompetens på något sätt och sådär. Jag skulle inte vilja ha barn 

här med andra ord. Men många pensionärer har ju flyttat ut nu, i år flyttar ju folk ut i 

mars istället för i maj för Corona och de flyttade inte hem i september utan bodde 

kvar till jul i princip va. Och en del har bott hela året i princip, som har kunnat va. Då 

har de någon lägenhet i stan som de kollar till ibland men de undviker det liksom. Här 

kan de röra sig fritt utan att ha Corona noja liksom. Även om några har fått Corona 

här också.  

Ja vi hörde att det var några, men de hade väl antikroppar ju tror jag 

- Ja. Det här är intressant. En man som har bott här hela livet, 102 år och fick Corona, 

efter ett par veckor var han frisk och tyckte ja det var lite jobbigt. Nu är han 103. Han 

bor på ålderdomshem nu men han har bott här i hela sitt liv.  

Hur har du upplevt vattensituationen på Runmarö på det stora hela? 
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- Det finns vissa områden på ön där vattnet sinar. Det är exempelvis de ställena där vi 

har rullstensås. Här har vi ju rullstensås men jag har tur för jag har borrat i berg. I 

rullstensåsar sjunker vattnet undan väldigt fort. Och där det är sumpig mark där får 

man dåligt vatten. Man får in massa ytvatten man får in bakterier, man får in liksom ja 

massa gegga helt enkelt i vattnet. Någonting som förvånar mig det är det att det finns 

bly i väldigt många brunnar på den här ön och bly bör inte finnas fritt i naturen på det 

sättet, men det gör det på den här ön. Och blyet det tar man bort med ett kolfilter, men 

man måste ju byta kol ibland. Aktivt kol är det man använder såklart.  

Vet du om de har problem på någon annan ö här ute i skärgården? 

- Det här är den enda ön som jag vet har bly. Och bly har dykt upp mer och mer sista 

åren.  

Är det svårt att ta reda på vad det beror på? 

- De säger att det varit någon form av gruva här som inte har brutit bly, men det har 

kommit ändå. Men då säger jag såhär och det är borta vid Kila alltså på andra sidan 

ön. Så att om det finns bly i brunnarna här så har ju inte det med det att göra. Utan det 

finns något i berget här som släpper bly och det är extremt ovanligt. Om man tittar på 

laboratorierapporter så står det liksom möjligen gammal dumpplats , möjligen 

gammal fabrik, men det är ju inte det va.  

Hur upplever du vattenanvändningen på Runmarö på det stora hela? 

- Hur menar du då ställer jag frågan tillbaka? 

Hur upplever du att de boende på ön använder vatten? 

- Man lär sig att använda vatten utifrån tillgångarna man har. Den brunnen jag har här 

utanför, den ger ungefär 4 kubikmeter i timmen. Jag levererar till fyra fastigheter här 

nere med vatten. Och jag kan lämna kranen även en torr sommar och gå härifrån och 

låta den stå öppen en hel vecka liksom, det kan jag göra. Men det är så väldigt olika. 

Om man då vid gatan här borta där händer det att någon brunn sinar och så vidare va 

och det händer på andra ställen på ön torra somrar. När jag borrade här då fick jag ju 4 

kubikmeter i timmen, till och med mer. Min brunn är 18 meter djup. Vi borrade en 

brunn där borta på 90 meter någonting, 0,5 liter i timmen. Alltså det är inte mycket 

vatten. Då fyllde vi hålet med vatten från min brunn och sen 25 kg trotyl i botten, och 

sen sprängde vi och det blev 25 liter i timmen och det räckte ju. 25 liter i timmen 

dygnet runt det räcker. Så det går alltså att få fram vatten, men är man nära havet och 

spränger kan man slå upp sprickor så att man får in saltvatten. Eller saltvatten, bräckt 

vatten som man ska kalla det som är här. Och då blir det inte så kul. Då får man 

använda omvänd osmos för att få bort saltet så att säga och då blir det ju ganska dyrt. 

Viss rening som är dyr är ju att ta bort radon, svavelväte kan man lufta bort under 

tryck. Man pumpar in vatten och luft i behållare, sen så luftas det ut av sig själv. Men 

om man har radon då pumpar man först upp vatten i tryck, sen måste man göra det 

trycklöst och sen måste man trycka upp det igen så det blir en ganska stor anläggning. 

För det måste luftas trycklöst, annars släpper inte radonet va.  

Har du upplevt att det boende på ön är medvetna om vattensituationen och att det är 

lite problem med vattenbrist och så? 

- Ja det lär man sig fort. Så att den som har en brunn lär sig fort va. Men sen är det ju 

såhär att ju mer urbaniserad man är, ju mer stadsbo man är ju längre tid tar det att 

förstå att det finns en begränsad mängd vatten. Och många vill ju då som är vana vid 

Stockholmstrakten, som har ett av Europas bästa dricksvatten över huvud taget, vill ju 

ha det i sina kranar här också. Det är ju bara jag och de här fyra fastigheterna som har 
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det, men i alla fall. Det är gulfärgat. Att det var gulfärgat hos många av de ni besökte 

nu, det har ju varit väldigt blött i markerna, det är ju ytvatten som har trängt ner helt 

enkelt. Därför blir det gult. Sen i sommar är det inte gult längre, i regel inte, utan det 

har varit nu. Och det var i höstas när det regnade mycket också. För det var väldigt 

regnigt mot slutet av hösten, och sen nu när smältvattnet kom.  

Ja det var någon som nämnde att de fick gult vatten just på våren.  

Har du förslag på någon åtgärd som eventuellt skulle kunna förbättra vattensituationen 

på Runmarö? 

- Jag har tänkt på att helt enkelt bygga regnvattenmagasin för bevattning av trädgårdar 

och sådant. Det finns någon som har det, ett par vet jag om som har det. En 

anläggning som jag inte har byggt men som jag gjort i ordning åt dem. Man vill vattna 

sina blommor och ha sina växter och så vidare och så tar man kranvatten, vatten från 

sin brunn fastän man har ont om vatten. Man kan ju ha ganska stora tankar som man 

samlar upp regnvatten i som man kan gräva ner så länge det finns någonstans att 

gräva. På en del ställen finns det ju ingenstans att gräva. Man pumpar ut vattnet med 

en elektrisk pump. Folk brukar säga att det finns något som stryper vattnet i duschen 

för att det ska bli mindre vatten. Som jag hade en gång i tiden, långt tjockt hår, då vill 

man ju skölja ur schampot va. Resultatet då blir att man står i duschen längre tid. Man 

står längre tid i duschen för att man vill bli av med det. Jag exempelvis jag gillar ju 

när duschen är hård och piskar i axlarna, det blir som massage ju. Men jag vet folk 

som satt in begränsningar i sina kranar så att det inte kommer så mycket. För när jag 

slår på de där kranarna, det kommer ju mängder av vatten som bara spolas ut innan 

man börjar använda det. Så snålspolande kranar men inte duschar om vi säger så. Det 

är ganska bra. Och regnvattenmagasin, de kan man göra ganska stora. Man kan ha 

många kubik om man bara hittar någonstans att gräva ner det.  

Ja vi har hört att vissa har enskilda, men vi har inte hört att man har gemensamt 

mellan grannar. 

- Nej det tror jag inte. 

Det är många som har tankar som de samlar upp regnvatten i. 

- Ja men det är tunnor mest de brukar använda. 

Vi hörde att vissa hade åkt och hämtat vatten från sjön de gånger det har sinat och de 

har haft problem med arsenik i brunnarna. 

- Jag har ju perfekt vatten. De har arsenik och uran i vattnet. Vad är det mellan min 

brunn och deras? 35 meter kanske 40 meter det är inte längre avstånd.  

Men vad tror du det är som skiljer sig då, är det att du har bättre rening eller är det 

marken runt omkring? 

- Tur. berget släpper arsenik och uran där borta, det gör det inte här. Jag har ju tagit 

vattenprover många gånger, och det är stabilt. Jag tror det är 40 meter mellan 

brunnarna. En granne precis ovanför här, där har jag satt in en reningsanläggning som 

tar bort svavelvätet, järn, mangan, jag kommer inte ihåg vad det var mer det var massa 

mer. Den brunnen ligger 20 meter ifrån min. Så det är en sån liten skillnad. Och sen 

djupet på brunnarna, min brunn är bara 18 meter. det gick inte att borra djupare sa 

dem, för när det skulle borra så tryckte vattenmassan tillbaka borren så att den slirade 

på berget.  

Har du märkt av brist på grundvatten på ön i det stora hela. Till exempel sommaren 

2018 när det var så varmt? 
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- Då var det en mindre brist än vad man kan tro för att hösten innan, den var förjävlig. 

Det regnade oavbrutet. Så man klarade sig ganska bra fram till augusti där. I augusti 

var det några brunnar som började sina. Men det var inte så farligt som jag trodde det 

skulle vara det året. Ofta när det är torra somrar och lite avrinning blir vattenkvalitén 

för de som har gult vatten mycket bättre. De får inte i massa ytvatten, de får vatten 

underifrån istället. Så de får mycket bättre vatten då.  

Vad har du för känslor och tankar till sjövatten på ön? 

Vi tänker främst på insjöar 

- Viträsk där ni tog prov är väl den som har bäst kvalitet på vattnet. Problemet är att den 

är grund och den kan bli 27 grader på sommaren. det är jävligt skönt att bada i jag 

lovar. Men det är också att det blir en viss bakterietillväxt på sommaren, algtillväxt. 

Och du vill inte ha 27 gradigt vatten i kran. Då måste man hitta ett system att antingen 

gräva ner det djupt i marken i ledningar, marken kyler. Alltså oisolerade ledningar 

djupt ner i marken så att det hinner kylas innan det kommer fram. Man vill ju inte ha 

varmare vatten än max 10 grader i ett glas vatten. Och hur man löser det tekniskt det 

vet jag inte. För själva Viträskvattnet tror jag går att rena ganska lätt.  

Vi fick höra från de som bodde runt omkring att det var ganska rent men mycket kalk 

i.  

- Om vi säger såhär, tyska hårdhetsgrader, där har jag ungefär 14 och det är jättehögt. 

Man kan fylla en påse och slå ihjäl folk för att det är så hårt vatten. Men pH-värdet 

ligger på 7 ungefär. Så jag har inte gjort någonting åt det, det enda som blir är att det 

blir lite kalkavlagringar i exempelvis vattenkokare. Det blir som ett tunt äggskal 

nästan. Diskmaskin och tvättmaskin har klarat sig jättebra.  

Tror du det är rimligt att använda grundvatten som dricksvatten och vid matlagning, 

men sjövatten som är lite mindre renat till övriga funktioner under sommaren på 

Runmarö? 

- Absolut.  

Som diskmaskin och dusch och sådär. 

- Då kommer ju en installationskostnad.  

Tror du att det är en lösning på eventuellt kommande grundvattenbrist på Runmarö? 

- Jag tror inte vi kommer att ha någon stor grundvattenbrist på Runmarö. Så länge det 

finns vatten i sjöarna kommer det på något sätt att fyllas på. Och det silas ju ner i 

marklagren och kommer ner som grundvatten. Det är bara det att det går väldigt sakta, 

så torra somrar så hinner det inte komma ner i förhållande till uttaget. Torra varma 

somrar så dricker en stor björk 300 liter vatten om dagen och de suger upp vatten 

ganska djupt. Då kommer det inte ner något ytvatten över huvud taget och 

sprickbildningen från sjöar är inte så jättestor. Det fyller på sakta med säkert, men inte 

tillräckligt fort. Nu ökar ju bebyggelsen på Runmarö hela tiden och i år har det varit 

jättemycket folk på ön. Så det har varit större förbrukning av vatten än någonsin på 

ön. Men i år verkar det ha fungerat för det flesta. Men många köper ju vatten i affären, 

det är en bra affär för honom men det är jävligt dyrt och hålla på att gå och köpa 

vatten hela tiden. Jag har ju en kran på utsidan av det gula huset där, en sådan där 

tappkran som går på vintern. Där brukar folk gå förbi och ta vatten när de behöver 

dricksvatten. Det är bättre att ta där än att köpa i affären. Det är helt tillåtet alltså. Jag 

anser att jag har bra vatten, ta.  

Varför köper folk vatten i affären? 
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- För de vill inte dricka äckligt, för de har ju sina brunnar, svårare än så är det inte. Det 

kan smaka unket och en del är osäkra på hur giftigt det är med bakterier och så. 

Förresten kommer ni ta bakterieprov, det hinner ni inte.  

Vi kommer ta odlingsbara mikroorganismer, E. coli och koliforma bakterier.  

- De grejerna, de ska ju egentligen in samma dag. Så att ni får ett svar från dem på 

SYNLAB men det är inte auktoriserat så att säga, deras svar. Men ni får ett svar. Och 

jag använder det ibland också för att om man måste fördjupa sig sen så får man skicka 

in. Då har jag liksom frigolitkartonger med frysklabbar i och då tar man vatten direkt 

och så in till labbet direkt. För det ska inte bli varmt, det ska gå fort. Men ni får ju ett 

svar nu.  

Men vi tänker att de blir ju ändå lite under samma förutsättningar för alla prover 

kommer ju komma in samtidigt. 

- Ja men SYNLAB ger ju liksom svar fast inte auktoriserat så att säga. Ni kan gärna 

använda dem. Byn Kila har fått byta ut nästan varenda avloppsanläggning på grund av 

E-coli i varenda brunn där. Och koliforma bakterier och tyvärr, en del har lagt ner 

160–200 tusen på nya avloppsanläggningar för att rena vatten men ändå så har de E-

coli bakterier var i kranarna. 

Är det något som har läckt då eller? 

- De trodde det från början, men så mycket som det finns så är det nog i marken sedan 

lång tid tillbaka också. Så att avloppsanläggningar är dyrt alltså.  

Tror du även att man kan använda sjövatten som dricksvatten på sommaren om det 

renas? 

- Om man kyler det. Jag vill ha kallt vatten. Viträsk har jättefint vatten men den är 

grund och det blir inte kallt. Men om du tar havsvatten, går du ner en bit ner så är det 

ju svalt vattnet. Jag satte in anläggningar i Mälaren där vi har tagit ifrån djupet och 

renat och tagit in som dricksvatten. Och det håller en temperatur på 10 grader fast då 

måste man gå ganska djupt.  

Vi har tolkat det som att för att kunna använda sjövatten som vattentäkt så krävs det 

att de boende går ihop och har något gemensamt.  

- Man får bygga ett gemensamt verk och då kan man också kyla det, absolut. Då kan 

det bli kostnadseffektivt men om det görs hos en privatperson hade han fått rent vatten 

ganska billigt, men du vill inte dricka det fastän det är rent liksom. 

Nej då tänker vi att det krävs att de går ihop några stycken. Hur upplever du att 

gemenskapen är bland de boende på ön? 

- Nu går vi tillbaka till stenåldern, men 1987 när jag kom hit till ön, då fanns det en 

kärna och gamla Runmaröbor. “Du blir inte Runmarö bo förrän du bott här i tre 

generationer, du ska inte komma och tro att du är något.” Så var det. Men nu är det 

såhär att de är en minoritet och nu är det ju stor del som jag sa Södermalmsfolk och 

sådär som flyttar ut. Det påverkar ju också stämningen på ön och folk anpassar sig. 

De flesta är väldigt sociala och så vidare. Fast vissa människor tror att de även kan 

hindra folk att gå på allemansrätten för att du har mark. Allemansrätten gäller så länge 

du inte promenerar omkring i deras trädgårdar eller i odlingsmarker och så vidare. En 

del som har köpt mark tycker att den är privat och sådär. Förbjudit att rida genom 

skogen, det förekommer. Men jag tror att det försvinner det också. 

Hur tror du att gemensamt VA skulle fungera på Runmarö? 

- Har du en by, ett kluster av hus så går det ju säkert att bygga det.  
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Tror du de boende skulle kunna komma överens och sköta det här då? För det kräver 

ju lite att de är på samma sida och så. 

- Ja men det är ju som en samfällighet va. Jag menar vi har ju vägsamfälligheter, vi har 

bryggsamfälligheter, vi har strandsamfälligheter och vatten och avlopps 

samfälligheter. Det finns några som har gemensamt avlopp på ön, det vet jag. Då får 

de försöka fördela kostnaden på ett rättvist sätt va. Jag äger den här brunnen, och 

mina här de betalar en avgift så att vi har råd att sköta pumpar och sådant så att jag 

kan serva. Händer det någonting så fixar jag det direkt. Och det är en låg avgift att 

betala liksom en symbolisk summa, för att ha perfekt vatten istället för att borra ner i 

träskmarken där nere och få dåligt vatten. Jag har ju borrat på berget där och jag fick 

jättebra vatten. Så skulle de börja borra själva där nere så kostade det hur mycket som 

helst för de måste bygga jättereningsanläggningar för att kunna använda det.  

Vi var hos en av intervjupersonerna. Hen har ju gemensamt avlopp med tre grannar 

och de hade ju delat upp det väldigt bra med underhållning och så vidare så det var ju 

väldigt noggrant och fint liksom. Det var kul att se. Vi skulle hälsa från hen också till 

dig.  

Vad tror du skulle få de boende på ön att vilja ansluta sig till ett gemensamt VA? 

- Att de inte har gjort en installation som kostar pengar i närtid. För har man gjort 

installation som kostar pengar i närtid så vill man inte kasta ut pengar på något 

gemensamt. Men jättemånga här som har dåliga brunnar som inte har riktiga avlopp 

och så vidare va. Absolut har man då ett kluster av hus som ligger nära varandra så att 

det inte blir för dyrt, då funkar det nog alltså ganska bra. För att det här med att bygga 

en anläggning för varje hus, jag menar en avloppsanläggning kosta alltså, speciellt om 

du ska ha vattentoa, då kostar det mellan 160- och 200 tusen minst, bara att göra 

anläggningen för avloppet.  

Tror du att det finns ett intresse hos de boende att ta ansvar för anläggningen och 

säkerställa att hälso- och miljökrav uppfylls? 

- Absolut. Jag tro att det är ganska medvetna människor som bor här och som flyttar ut. 

Man är rädd om det man har så att säga, miljön och sig själv, sin egen hälsa.  

Finns det något mer du vill tillägga eller fråga oss om gällande det här? 

- Jag är nyfiken på vad ni har för syfte och mål, det är kul att veta.  

I och med det här arbetet så har vi mycket kontakt med Pelago, om du känner till dem 

- Ja. 

Vi gör detta lite som hjälp till forskning för att hjälpa dem lite med hur man kan göra 

med vattensituationen ute i skärgården. Som vi tolkade det så var det så att hindret för 

att använda sjövatten istället, förutsatt att det fungerar att använda sjövatten, är att de 

boende vill ha gemensamt vatten och avlopp.  

- Det finns ju folk som vill ha gemensamt, egentligen kommunalt vatten och avlopp, 

det finns några stycken. Men kostnaden för det är enorm. Sandhamn har ju 

gemensamt vatten. De pumpar ju upp ur marken och de har också avsaltning. 

Avsaltning är ju som omvänd osmos. Med högt tryck pressar man genom ett 

membran, där salterna stannar på ena sidan och så går det igenom rent vatten. sedan 

lyser man det med en UV-lampa ifall bakterier kommit igenom och så tillsätter man 

lite kalk och så för att det är mjukt vatten. Så att det blir kvalitet på vattnet. Gör du 

stora anläggningar för många kan det bli lönsamt. Jag har satt in sådana där 

anläggningar för enskilda hushåll, kostar alltså. Jag har en anläggning på gång, bara 
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själva filteranläggningen kostar 129 tusen. Sen ska det installeras och kopplas in och 

så vidare. 160 tusen kommer det hamna på och det är bara för att få fram lite 

dricksvatten.  

Det är så vi har tolkat det också, att det är dyrt och går åt väldigt mycket vatten. Just 

avsaltning.  

- Många av dessa filter som jag sätter in de har ju också backspolning med salttabletter 

som ligger i en saltlösning som spolar igenom filtermassan och spolar ut det. Och i 

många av de där tycker jag, det går åt för mycket vatten när det är vattenbrist. Jag blir 

lite bekymrad. Mycket kan man ta bort med luftning och kiselsand. Järn, mangan, 

svavelväte och sådant, med luftning och kiselsand kan man ta bort det. Då är det helt 

mekaniskt och då behöver man inte backspola så mycket. Men sen de här andra 

filterna med filtermassor och som består av massa olika ämnen och kol och sådant. 

För att inte det ska sätta igen så måste man backspola det ganska mycket om man 

använder mycket vatten och det går år många liter vid backspolningen. Så det kan ju 

vara ett problem.  
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